
استاندار: کوتاهی در اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن را از مدیران نمی پذیریم

صفحه 2

یادداشت 

تیم سلتیک در بازی فینال 
شکست سنگینی را پذیرا شد

?.......  هدی عطایی 
باشنیدن خبر زلزله افغانستان که به 
دنبال آن مشــهد هم به لرزه افتاد، 
ترس و وحشــت و احساس آنها را 
از زلزله های گذشــته هرمزگان به 

خوبی احساس کردم.

ندای هرمزگان - شهناز خوش     
فوتبال  مســابقات  دوره  ششمین 
جام  دوســتی  به مناسبت هفته 
وحدت به همت دهیاری ، شورای 
اســامی روستای شمشــی و با 
همــکاری اداره ورزش و جوانان 
لیــردف جاســک با شــرکت ده 
تیــم در دو گروه پنــج تیمی به 
میزبانی روســتای شمشی برگزار 
و با قهرمانی تیم امید شمشی به 

پایان رسید.
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فروتن در گفت و گوی اختصاصی 
با ندای هرمزگان:

توسعه گردشگری 
دریایی و سواحل را 

اجرایی می کنم

کودک ۴ ساله بر اثر 
گزش زنبور جان باخت

قرعه کشی لیگ دسته سه 
فوتبال باشگاه های کشور
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  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1۴02/07/15 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع میوه ردیف

379.500 هلو انجیری مرغوب 1

172.500 هلو انجیری درجه 2 2

437.000 هلو مرغوب 3

287.000 هلو درجه 1 4

230.000 هلو درجه 2 5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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?.......دکتر عباس فضلی
tپنج اقلیم حضور

در آخرین ترم تدریس دانشگاهی، 
به خاف آمــد عادت، کتاب »پنج 
داریوش  دکتر  اثــر  اقلیم حضور« 

شایگان را معرفی کردم.

     تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !        یک تماس کافیست ! 

                                  322۴1515322۴1515--076076  و    و  322۴2888322۴2888--076076

وقت خود را ذخیره کنید 

ندای هرمزگان - گروه خبر
حجت الاسام والمســلمین محمد عبادی زاده ظهر 
امروز در آئین تودیع و معارفه امام جمعه شهرســتان 
بســتک، با بیان تبریک پیروزی رزمندگان اســام 
در فلســطین، اظهار کرد: حماسه رزمندگان حماس 
اســامی درس هــای بزرگی به جهان اســام داد 
و ثابت کرد که مســئله فلســطین را پشــت میزها 
نمی توان حل کرد؛ چراکه با یک رژیم قانون  شکن 
و بی هویت روبرو هستیم که به نسبت به هیچ اصول 

و قاعده انسانی و بشری پایبند نیست.
به گزارش ندای هرمزگان، وی عنوان کرد: حماس 
در عملیات اخیر حماســه آفرید ونشان داد که حق 
فلسطین را باید با شمشیر در میدان نبرد گرفت و نه 
پشــت میز مذاکره و لبخندها این عملیات مربوط به 
جهان اســام است و قطعا جمهوری اسامی ایران 
به عنوان بزرگ ترین پشــتوانه مردم فلسطین سهم 

بیشتری در این پیروزی دارد.
نماینده ولی فقیه در اســتان هرمزگان، با اشاره به 

لزوم توجه به رســالت های نماز جمعه، تصریح کرد: 
اولین رســال نماز جمعه، رســالت تربیتی و تزکیتی 
اســت یعنی نماز جمعه مکانی برای تربیت انسان و 
تزکیه شناخته می شود. برکت نماز جمعه مهم ترین 
مسئله ای است که باید مورد توجه ائمه جمعه باشد.

حجت الاسام والمســلمین عبادی زاده، با اشاره به 
رسالت آموزشــی نماز جمعه، خاطرنشان کرد: نماز 
جمعه یک کارگاه آموزشــی هفتگی است که ائمه 

جمعه معارف الهی را به مردم آموزش می دهند.

وی، با اشاره به نقش بصیرتی نماز جمعه، بیان کرد: 
تریبون نماز جمعه باید به جامعه روشنگری بدهد به 
همین جهت ائمه جمعه باید در طول مدت یک هفته 
فعالیت و تحرکات دشــمن را رصد کنند و جامعه را 
نسبت به برخی از موضوعات آگاه و حق را از باطی 

تبیین کند.
نماینده ولی فقیه در اســتان هرمزگان، اساسی ترین 
رسالت نماز جمعه را تقویت وحدت دانست و تشریح 
کرد: امروز دشــمن وحدت و امنیت کشور را هدف 
قرار گرفته اســت چراکه اگر وحــدت جامعه برهم 
خورد، امنیت نیز تحــت تاثیر قرار خواهد گرفت به 
همین جهت تریبون های نماز جمعه اهل ســنت و 

شیعه باید منادی وحدت باشند.
حجت الاســام والمسلمین عبادی زاده، تریبون نماز 
جمعه را خاری در چشــم دشــمنان دانست و اظهار 
کرد: تریبون نماز جمعه به واســطه ایســتادگی در 
براببر دسیســه دشمنان خارچشــم دشمنان است؛ 
چراکه نماز جمعه را شانی را شئون حاکمیت دانست.

نماینده ولی فقیه در هرمزگان: 
تریبون نماز جمعه باید منادی وحدت باشد

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرکل گردشــگری و میــراث فرهنگی دبیرخانه 
شورایعالی مناطق آزاد کشور با اشاره به توجه دولت 
به توســعه گردشگری گفت: طی سال جاری بودجه 
فرهنگی وگردشگری مناطق آزاد ۱3 درصد افزایش 

یافت.
به گــزارش ایرنا، »محمــد فــرزاد میرزایی« روز 
چهارشــنبه در بیست و سومین هم اندیشی و دانش 
افزایــی معاونــان و مدیران فرهنگــی، اجتماعی و 
گردشــگری ســازمان های مناطق آزاد کشــور به 
افزایــش 2۱ درصدی بودجه در حوزه گردشــگری 
ســامت اشــاره کرد و افزود: بودجه گردشــگری 

ورزشی این مناطق نیز ۱۷ درصد افزایش یافت.
وی بــا تاکید بــر ضــرورت معرفــی جاذبه های 

گردشــگری در عرصه ملی و بین المللی، بیان کرد: 
بودجه معرفی جاذبه های گردشــگری نیز ۱۵ درصد 
 افزایش یافت تا گام های موثری در این راستا برداشته

شود.
مدیرکل گردشــگری و میــراث فرهنگی دبیرخانه 
شــورایعالی مناطق آزاد کشــور با تاکیــد بر نگاه 
راهبردی کان و بلند مدت به مسائل گردشگری در 
ســازمان گ های مناطق آزاد، اظهار کرد: در بودجه 
سال جاری مقرر شده تا تمرکز بر اجرای برنامه های 

ملی و بین المللی باشد.
وی  با بیــان اینکه مناطق آزاد امــروز از حضور در 
رویدادهــای بین المللی نهایت اســتفاده را می برد، 
اضافه کرد: ۱3۰ بسته سرمایه گذاری گردشگری به 
ارزش یک میلیارد دلار در نمایشگاه سلیمانیه عراق 

ارائه شــد که نقطه قوتی برای مناطق آزاد کشــور 
محسوب می شود.

» میرزایی«با تاکید بر حفظ جایگاه و شــان معاونت 
گردشــگری در چارت ســازمانی، افــزود: جایگاه 
گردشــگری در چارت سازمانی مناطق آزاد با تمرکز 
بر 2 منطقه قشم و کیش باید حفظ شود چراکه این 
دو منطقه ســالانه بالغ بر 3 میلیون و 2۰۰ هزار نفر 

گردشگر می پذیرند.
وی برای حمایــت از اجرای برنامه های مناطق آزاد 
در حوزه گردشــگری اعام آمادگــی کرد و گفت: 
همگرایــی و نگاه راهبــردی کان و بلند مدت به 
مســائل گردشــگری، از جمله مواردی اســت که 
مدیران و مسئولان ســازمان های مناطق آزاد باید 

مد نظر قرار دهند.

همین صفحه

تمرکز دولت بر توسعه گردشگری؛ تمرکز دولت بر توسعه گردشگری؛ 

بودجه گردشگری مناطق آزاد افزایش یافت  بودجه گردشگری مناطق آزاد افزایش یافت  

شرکت فولاد هرمزگان جنوب

موضوع مزایده: فروش ۵2۰،۰۰۰ کیلوگرم تیوب ریفورمر ضایعاتی 

شــرکت فولاد هرمزگان جنوب درنظر دارد اقام مازاد خود را مطابق جدول ذیل از طریق مزایده عمومی به فروش برســاند. 

اشــخاص حقوقی می توانند از تاریخ ۱4۰2/۰۷/22 الی ۱4۰2/۰8/۰6 )به اســتثنای ایام پنجشنبه و تعطیل رسمی( پس از واریز 

مبلغ ۵۰۰/۰۰۰ ریال به حساب ۰۱۱۱۱۱۱۱۰۰۰۰8 نزد بانک ملی شعبه گمرک بندرعباس - بنام شرکت فولاد هرمزگان جنوب 

و ارســال فیش واریزي به شــماره فکس 33۵3۰۰۵۵-۰۷6 و یا پســت الکترونیک soleimani.m@hosco.ir  نسبت به 

خرید اوراق، هماهنگی جهت بازدید از موضوع مزایده )حداقل 48 ســاعت قبل از حضور باید هماهنگی های لازم صورت پذیرد( 

و تحویل پاکت اقدام نمایند. 

لازم بذکر اســت متقاضی بایستی در فیش واریزی شــماره مزایده را جهت دریافت اسناد مربوطه قید نماید همچنین درج شماره 

تماس الزامی می باشد. 

جدول زمانی انجام مزایده:

محل تحویل پاکت ها و هماهنگی جهت بازدید:

بندرعباس، کیلومتر ۱3 جاده اسکله شهید رجایي، شرکت فولاد هرمزگان جنوب، ساختمان هرمز۱- اتاق ۱۰9- واحد فروش خدمات 

و اقام مازاد.

همچنین متقاضیان محترم براي آگاهي بیشتر مي توانند در ساعات اداري با شماره تلفن  44848۵6۷-۰۷6 و یا ۰۷6-33۵3۰۰۰3 

داخلي 8۵6۷  تماس حاصل فرمایند و یا به سایت فولاد هرمزگان www.hosco.ir مراجعه نمایند.

روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان جنوب

مبلغ ضمانت )ریال)مقدار )کیلوگرم)شرح کالاشماره مزایده

حداقل 5 درصد مبلغ پیشنهادی520،000تیوپ ریفورمر ضایعاتی0204014

تاریخ گشایش پاکت هاآخرین مهلت تحویل پاکت تاریخ پایان فروش اسنادتاریخ شروع فروش اسناد

1402/08/071402/08/09 تا ساعت 1402/07/221402/08/0612:00

ندای هرمزگان - گروه حوادث   
فرمانده انتظامي قشم از اجرای طرح مقابله با قاچاق 
کالا و سوخت و کشف انواع کالای قاچاق به ارزش 

8 میلیاردریال در این شهرستان خبر داد.  
به گزارش ندای هرمزگان، سرهنگ مهراب کاظمی 

در تشــریح این خبر بیان داشــت: ماموران پلیس 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز این شهرستان با همکاری 
یگان های انتظامی تابعه، طرح مبارزه با قاچاق کالا 

و سوخت را در این شهرستان اجرا کردند.    
وی افزود: در اجرای ایــن طرح  ماموران موفق به 

کشــف انواع کالاهای قاچاق شــامل  ۵۵۰۰ لیتر 
گازوییــل ، 42 راس احشــام و 8۰4۰ پاکت تنباکو 

قاچاق را  در عملیاتهای جداگانه  شدند. 
فرمانده انتظامی قشــم تصریح کرد: کارشناســان 
ارزش محموله کشــف شده را 8 میلیارد ریال اعام 
کردنــد و متهمان با تشــکیل پرونده به مراجع ذی 

صاح معرفی شدند.

کشف انواع کالای قاچاق در قشم  



    فرهنگ  
    

?....... هدی عطایی

خبر

کودک ۴ ساله اهل بستک در غرب هرمزگان بر اثر گزش 
زنبور در روستای فتویه جان خود را از دست داد.

به گزارش ندای هرمزگان، این دختر بچه ۴ ســاله ساکن 
روستای فتویه شهرســتان بستک بر اثر گزش زنبور  سیاه 
درگذشــت. این حادثه در منزل مسکونی این کودک اتفاق 

افتاده است.   
برعکس زنبورهای عســل که نیش خود را در بدن افراد به 
جــا می گذارند، انواع دیگر زنبورها مثل زنبورهای بزرگ و 
زنبورهــای زرد این کار را نخواهند کــرد. در زیر بعضی از 

شایع ترین علائم نیش زنبور عسل آمده است:
این درد ممکن است چند ساعت طول بکشد 

حساسیت زا بودن نیش زنبور فقط حساسیت پوستی ایجاد 
نمی کند. امکان دارد این حساسیت به حدی زیاد باشد که 
همه بدن کودک را درگیر کرده و او را دچار مشکلات شدید 
کند. به خصــوص کودکانی که به هر علتی به بعضی مواد 
غذایی یا آب و هوای خاص حســاس هستند. این کودکان 
احتمالا واکنش شدیدتری نســبت به نیش زنبور عسل از 

خود نشان خواهند داد.
درمان نیش زنبورهای قرمز و زرد به شــیوه های زیر انجام 

می شود:
کمپرس یخ برای تسکین نیش زنبور

کمپرس ســرد با محدود کردن جریان خون در آن ناحیه، 
درد و تورم را کاهش می دهد. لازم به ذکر اســت که نباید 
یخ را مستقیماً روی پوست قرار دهید، زیرا می تواند پوست 
شــما را بســوزاند، بلکه آن را در یک پارچه نخی بپیچید و 
روی جای زحم بگذارید. ایــن کار را به مدت ۲۰ دقیقه یا 

کمتر ادامه دهید.
داروهای ضد التهاب برای تسکین درد و التهاب نیش زنبور

مصــرف داروهــای ضــد التهابــی غیــر اســتروئیدی 
)NSAIDs(، مانند ژلوفن و بروفن ممکن است به کاهش 
التهاب و تسکین درد کمک کند. همچنین می توانید خارش 
و قرمــزی را با کرم هیدروکورتیزون یا لوســیون کالامین 

تخفیف دهید.
آنتی هیستامین ها برای کنترل آلرژی به نیش زنبور

مصــرف آنتی هیســتامین خوراکــی ماننــد »بنادریــل« 
ممکــن   )Zyrtec  ( »زیرتــک«  یــا   )Benadryl(
اســت خارش و تورم را تا حد زیادی تســکین دهد. آنتی 
هیســتامین ها به سیســتم ایمنی بدن ما کمک می کنند تا 

واکنش آلرژیک شدیدی انجام ندهند.
با این حال، هر چیزی بیش از یک واکنش آلرژیک خفیف، 

باید فورا توسط پزشک ارزیابی شود.
عسل برای بهبود جای نیش زنبور

عســل ممکن اســت به بهبود زخم و پیشگیری ازعفونت 
کمــک کند؛ التهاب را کاهش دهد و خواص ضد میکروبی 

قوی اعمال کند.
جوابیه شبکه بهداشــت، درمان و آموزش بستک در 
خصوص فوت مشکوک پســر بچه 5 ساله در فتویه 

بستک
مدیر شبکه بهداشت، درمان و آموزش شهرستان بستک در 
خصوص خبر منتشر شــده در فضای مجازی در خصوص 
فوت پســر بچه ای 5 ســاله به دنبال گزش با نیش زنبور 
گفت: خبر منتشر شــده در فضای مجازی غیر موثق بوده 
و کودک فوت شده پســر بچه ای 5 ساله می باشد توسط 
خانواده اش به صورت حضوری بــه درب پایگاه اورژانس 
جاده ای فتویه مراجعه نموده و درخواســت کمک پزشکی 

داشتند. 
بیمار سریعا توسط پرسنل شــیفت بررسی و طبق گزارش 
کارشناســان این پایگاه اورژانس، کودک در زمان مراجعه 
فاقد علائم حیاتی بوده و فوت شــده بوده اما پرسنل پایگاه 
اورژانس بلافاصله عملیات احیا را آغاز کردند که متاسفانه 

بیمار پاسخ درمانی نداشته است.
دکتــر حمدان فیــروزی همچنین اظهار داشــت: خانواده 
هیچگونه تاریخچه درســتی در مورد سابقه بیماری یا علت 
فوت کودک متوفــی ارائه نداده اند و اظهارات ضد نقیضی 
داشــته اند. به همین علت جسد برای تشخیص علت فوت 
به پزشکی قانونی ارجاع شــده است که تا کنون جوابی از 

سوی آن سازمان منتشر نشده است. 
لازم به ذکر اســت، خانواده کودک متوفــی اصالتا بلوچ و 

ساکن منطقه فتویه می باشند.

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی هرمزگان از بررســی پرونده بافت تاریخی 
 لافــت در شــورای ثبــت میراث فرهنگــی اســتان خبر 

داد. 
به گزارش ندای هرمزگان، سپهر زارعی با بیان این مطلب 
گفت: این پرونده شامل شناخت بافت، آسیب  شناسی، تهیه 
نقشــه جی آی اس، الگوی معماری و شهرســازی بود که 

موردبررسی قرار گرفت. 
او با اشــاره به اینکــه خروجی این مطالعه اســاس تعیین 
ضوابط اختصاصــی این بافت تاریخی اســت، افزود: این 
 مطالعه در مدیریت بافت تاریخی لافت نقشــه راه خواهد

بود. 
زارعــی تأکید کرد: پس از تائید نهایی پرونده مطالعه بافت 
تاریخی لافت، برای تعیین ضوابــط اختصاصی به وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی کشور ارسال 

می شود. 
بافت تاریخی لافت به شــماره ۱۶۳۱5 در سال ۱۳۸5 در 

فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است.

باشــنیدن خبر زلزله افغانســتان که به دنبال آن مشهد هم 
به لرزه افتاد، ترس و وحشــت آنها را از زلزله های گذشته 

هرمزگان که داشتم، به خوبی احساس کردم.
ســری به فضای مجازی که می زنم طبــق معمول تمام 
مســوولین از این رخداد یا پدیده طبیعی صحبت می کنند 
 و بیشــتر از زلزله وقــوع نیافته احتمالی در تهران ســخن

می رانند که اگر چنین شــود، آن می شود و اگر چنان شود 
چقدر فاجعه آمیز اســت! یا مثلا در فلان ساعت شب موقع 
خواب یــا بیداری چه ها که نمی شــود و در آخر به اینکه 
خدا نکند این اتفاق بیفتد، نگرانی ها ختم بخیر می شــود! 
اما با این آمار دقیقی که کارشناســان از تلفات احتمالی می 
دهند، هیچکس مسئولیت انجام آن را به گردن نمی گیرد یا 
 علاج واقعه را پیش از وقوع نمی کنند و کسی دست به کار

نمی شــود تا حداقل بتوانند زیرســاخت های لازم را برای 
کمتر کردن فاجعه و خســارات احتمالی انجام دهند، تنها از 
آمار و ارقام کشــته ها و برآورد خســارات حرف می زنند تا 
مدیریــت بحران بیایــد و آن را در زمان وقوع حل کند! که 
عطف به سابقه وقتی بحرانی بوجود می آید که یکباره همه 
چیز در هم شــکند ؛ مانند زلزله قشــم که حتی بیمارستان 
و فرودگاه قشــم کارایــی لازم خود را برای ســتاد بحران 
از دســت داد و چنین گمانه زنی هایــی را بر باد داد. پس 
 چرا با وجود اخطار کارشناســان خبره ، کسی دست به کار

نمی شود؟! اینگونه رفتارغیرمســئولانه یک نقص اساسی 
در نظــام تصمیم گیری ما و نادیده گرفتن جان انســانها و 
ســرمایه های کشور اســت!. در همین شهر بندرعباس که 
روی گســل فعال هرمز- گنو»زون زاگرس« واقع شــده و 
تاکنون در صدر تکان های پیوسته لرزه نگاری کشور است، 
خدایی ناکرده! بنا به ســابقه اگر زلزله ای به بزرگی هرات 
یــا ترکیه اتفاق بیفتد، فاجعه ای کمتــر را رقم نمی زند؛اما 
علی رغم شناسایی ســاختمان های نا ایمن در بندرعباس، 
هیچ اقدامی از ســوی شورای شــهر در جهت ایمن سازی 
ســاختمان ها ، انجام نمی گیرد و تنها به فرســتادن نامه 
به مالکان آنها بســنده شــده اســت . این در حالیست که 
شهر ســازی بندرعباس به گونه ایست که با وجود آنکه در 
کنار دریای پهناوری آرمیده اســت، با کوچکترین بارش در 
زمان بارندگی ، راه بندان و ســیلاب صــورت می گیرد و 
همه چیز مختل می شــود، چه رسد به وقوع زمین لرزه ای 
فاجعه آمیز در شــهر که با تداوم ساختمان سازی های غیر 
مهندســی و عدم جلوگیری از ساختن سازه های نا ایمن و 
هر چیز دیگری که رعایت آن دراصول مهندســی مسکن و 
شهرســازی و استاندارد ســازی آن لازم است،همه این ها 
هشدارهای روشــنی به مدیریت شهری و ستادهای بحران 
است که علاج واقعه را پیش از وقوع سازند نه پس از واقعه؛ 
پای صحبت شهروندان زلزله زده فین و سایه خوش و... که 
بنشــینی همچنان در انتظار محقق شــدن وعده های داده 
شده مسئولین هستند! یاد دارم بعد از حادثه فاجعه ی ریزش 
ســاختمان متروپل آبادان که بدون زمین لرزه ای، خود فرو 
ریخت و جان بیش از چهل نفر را گرفت،بر اساس رویه ای 
 همیشــگی که هر اتفاقی بیفتد تــازه به یاد کارهای ناکرده

می افتیم، شورای شهر بندرعباس سریع تشکیل جلسه داد 
تا خانه های نا ایمن را شناســایی و دستور ایمن سازی آن 
داده شــود، اما حال که جویای نتیجه آن می شویم رییس 
جدید شــورای شهر با فرار رو به بهانه ی اینکه این موضوع 
در زمان رییس شورای قبلی شهر بوده است و اطلاعی از آن 
ندارد، مصداق همان اســت که در بالا گفتم. حادثه متروپل 
تکانی به شــورا داد و حادثه که فرو نشست به گفته رییس 
 فعلی شورا، گرد بی اطلاعی برحافظه های تاریخی شورا فرو

می نشــیند و به هر بهانه ای شــانه را از مســئولیت خالی 
می کنند. ضرب المثلی مــی گوید: تا این بوده همین بوده 
والسلام؛ شــهروندان می مانند و هنگام وقوع حادثه های 
فاجعه آمیز با تن زخم خورده و جان عزیزی از دســت داده 
و مالی باخته؛ که جمُلات پی در پی اظهار تاسف مسوولین 

می شنوند و تحلیل های چرا.... چنین شدِ آن چنانی...!

ندای هرمزگان - گروه هنری 
نمایشــگاه روســتاآباد با هدف معرفــی و عرضه تولیدات 
و محصولات کشــاورزی روســتائیان نقاط مختلف کشور 
 بــه مدت یک هفتــه در مصلی تهران در حــال برگزاری 

است.
به گزارش ندای هرمزگان، این نمایشگاه از سوی معاونت 
توسعه روستایی، مناطق محروم و عشایر ریاست جمهوری 
به مدت یک هفته در محــل مصلی بزرگ تهران در حال 
برگزاری اســت که در آن برنامه هــای مختلفی از جمله 
برپایــی 5۰ غرفه ویژه مجموعه هــای مردمی و جهادی 
فعال در حوزه اشــتغال روستایی ، اجرای مراسمات آیینی و 
محلی جهت حفظ و یادآوری سبک زندگی و آداب و سنن 

روستاها برپا شده است.
در این نمایشــگاه  بســیاری از مسئولین اســتان از جمله 
منصــور آرامی، احمــد مرادی و احمد جبــاری نمایندگان 
استان هرمزگان در مجلس شورای اسلامی، مریم پاسالار 
مدیر ارتباطــات و امور بین الملل شــهرداری بندرعباس 
و مســلم عاشــوری معاون ســازمان فرهنگی اجتماعی 
 ورزشــی شــهرداری بندرعبــاس در این رویــداد حضور

داشتند.
مسلم عاشوری در این راستا گفت: در این نمایشگاه ۶ غرفه 
به استان هرمزگان اختصاص داشــت و هنرمندان صنایع 
دستی استان و شهر خلاق بندرعباس نیز در این نمایشگاه 
بزرگ حضور دارنــد که تولیدات آنها از نظر تنوع و کیفیت 
و خلاقیت نظر بازدیدکنندگان را به خود جلب کرده است.

گفتنی اســت، این نمایشــگاه تــا فردا ۱۸ مهــر پذیرای 
بازدیدکنندگان و علاقمندان به صنایع دســتی از سراســر 

کشور خواهد بود.

"......کاظم  گلخنی     گپون
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حضور هنرمندان صنایع دستی شهر خلاق 
بندرعباس در نمایشگاه روستا آباد 

بررسی پرونده مطالعه بافت تاریخی 
لافت در جلسه شورای ثبت میراث  

فرهنگی هرمزگان

ندای هرمزگان - گروه خبر  
استاندار هرمزگان با بیان اینکه طرح نهضت 
ملی مســکن اصلی ترین وعــده دولت به 
مردم است، گفت: همه کارگزاران دولت باید 
با اجرای این طرح همراه باشــند و کوتاهی 
 از هیــچ مدیری در این امــر مهم پذیرفته

نیست.
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوســتی 
در نشست شورای مسکن استان هرمزگان 
با تاکید بر لزوم تسریع در احداث مخازن آب 
مورد نیاز پروژه های نهضت ملی مســکن، 
اظهار کــرد: در حال حاضر بایــد اعتبارات 

موجــود با اولویت مراکز جمعیتی در نهضت 
ملی مســکن برای ایجاد زیرســاخت های 

آبرسانی و برق رسانی هزینه شود.
وی بــا اشــاره بــه در پیش بودن ســفر 
رییس جمهور به اســتان، افزود: واحدهای 
مســکونی که آماده تحویل هســتند باید با 
اولویت، زیرســاخت آب و برق آن ها ایجاد 
شــود تا همزمان با ســفر رییس جمهور به 

بهره برداری کامل برسد.
رییس شورای مســکن استان هرمزگان، با 
تاکید بر لزوم انتقال سند مالکیت زمین های 
ملی روســتاها به بنیاد مسکن، برای احداث 

واحدهای نهضت ملی مســکن، ادامه داد: 
باید زمین به روستائیان برای احداث مسکن 
تحویل داده شــود و موانع خانه ســازی در 

روستاها از میان برداشته شود.

وی، بــا بیان اینکه رشــد کلاس اولی های 
هرمزگان در ســالجاری ۴.5 درصد یعنی ۲ 
برابر رشــد جمعیت بوده اســت، گفت: باید 
تلاش کنیم  سرانه آموزشی شهر بندرعباس 
را که پایین تر از ســایر شهرســتان است با 
اولویت مراکز جمعیتی نهضت ملی مسکن 

ارتقا دهیم.
هرمزگان باید در طرح نهضت ملی مسکن 
در بخش شهری و روســتایی افزون بر ۶5 
هزار واحد بسازد که 5۰ هزار واحد مسکونی 
آن در شــهرها و ۱5 هزار واحــد دیگر در 

روستاهاست.

استاندار: کوتاهی در اجرای طرح نهضت ملی مسکن را از 
مدیران نمی پذیریم

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی
اخیرا اداره کل میــراث فرهنگی بنا برگفته 
مدیــر کل آن بر اســاس سیاســت های 
وزارت خانــه و اداره کل میــراث فرهنگی 
هرمزگان اقــدام به تغییر چند سرپرســت 
ادارات شهرســتانی کرد کــه واکنش هایی 
را در بر داشته اســت. یکی از این تغییرات 
در شهرســتان بنــدر لنگه بود کــه خانم 
مهندس فروتن به عنوان سرپرســت میراث 
فرهنگی این شهرستان مشغول به کار شده 
اســت. فروتن  مقام دوم استار تاپی لنگرگاه 
هوشمند از جهاد دانشگاهی و دوره مدیریت 
mba  وکارشــناس لجســتیک بنادر را در 
تجربــه خود دارد و هم اکنون دوره ارشــد 
حقوق جرم و جزا را درحال گذراندن اســت 
با ایــن همه دانش و تجربه با وی گفتگوی 
اختصاصی انجام داده ایم تا بدانیم که برای 
شهرســتان تحــت نفوذ)بندرلنگه( خود چه 

برنامه هایی را در سر دارد.   
اینکه خانم ها تا کنــون ثابت کرده اند که 
در مدیریت ها موفق تراز آقایان هســتند و 
در اجرای برنامه ها و اهداف سازمانی موفق 
تر عمل می کنند بر اساس نظر کارشناسان 
مورتاییــد اکثریت اســت. مهنــدس زینب 

فروتن، سرپرســت اداره میــراث  فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع  دســتی بندرلنگه بما 
گفــت: براســاس سیاســت وزارت خانه و 
اداره کل میراث فرهنگی اســتان، توســعه 
گردشــگری دریایــی و ســواحل، جــذب 
حداکثری سرمایه گذار، توسعه و  حمایت از 
اشتغال در حوزه تولید صنایع دستی با ترویج 
آموزش اســتاندارد و حفــظ بافت تاریخی 
شهرســتان بندر لنگه از جمله برنامه هایی 

است که در نظر دارم اجرایی شود.
فروتن  با توجه بــه تجربیات خود در خارج 
از لنگه افزود:  در حوزه مشــاغل خانوار در 
شهرستان بندرخمیر  و بندرعباس، رویدر و 
برپایي رویدادهاي نمایشــگاهي ، بازاریابي 
و فــروش محصــولات صنایع دســتي و 
محصــولات غذایي، آموزش و مشــاوره و 

برندســازي محصولات صنعتگران، ورزش 
هاي آبــي در بندرعبــاس و کوهنوردي و 
گردشگري کشــاورزي  و خدمات اجتماعي 
و امــور بانوان که در مدت تصدی ام در آن 
شهرســتان ها موفق به اجرای آن شده ام، 
امیدوارم که بتوانم در شهرســتان بندر لنگه 

نیز آنها را اجرایی نمایم.
وی در واکنش به انتشار خبری مبنی بر چند 
شــغله بودنش، بیان کرد: در حال حاضر به 
عنوان سرپرست میراث فرهنگي شهرستان 
بندرلنگه، در خدمت مردم این شهرستان مي 
باشم و هیچ پســت و سمت اداري دیگري 
نــدارم، بجز امور هماهنگي شهرســتان ها 
که ارجاع وظیفه مي باشــد و پست نیست 
و ماهیانه با مدیران شهرستان ها براي بهتر 
شدن خدمات رساني به ارباب رجوع در حوزه 

ماموریت خودمان هماهنگی می شود.
سرپرست اداره میراث  فرهنگی، گردشگری 
و صنایع  دستی بندرلنگه که جدیدا از سوی 
اداره کل میراث فرهنگی اســتان هرمزگان 
معرفی شده است، عنوان کرد: پیش از این  
سرپرســت شهرستان پارســیان )گاوبندی( 
بودم و اکنــون علاوه بر سرپرســتی اداره 
میراث فرهنگی و صنایع دســتی بندرلنگه، 

مدیر هماهنگي شهرستان تابعه می باشم. 
مهندس فروتن با توجه به اقدامات خود در 
دیگر شهرســتانها ، اظهار داشت: در زمینه 
اشــتغال زایي و جذب سرمایه گذار در حوزه 
میراث فرهنگي، گردشگري و صنایع دستي 
به دلیل تکلیف قانوني که داشتم ، توانستم 
با صدور گواهینامه صنایع دســتي به ۸٩۰ 
صنعتگر و ایجاد فرصت اشــتغال در صنایع 
دستي و پیگیري ۱۸ پرونده سرمایه گذاري 
مرکز  در  پارســیان)گاوبندي(  شهرســتان 
اســتان و تســهیل و رفع موانع ســرمایه 
بازارچه  گذار، پیگیري واگذاري زمین براي 
صنایع دســتي پارســیان، پیگیــري زمین 
براي واگذاري به ســاختمان اداري میراث 
شهرستان پارســیان که به دلیل نبود زمین 
براي واگذاري و درخواست به استان، براي 
جانمایي سایت اداري شهرستان پارسیان که 
منتظر کمیسیون ماده 5 براي اصلاحیه مي 

باشد، فراهم کنم.
وی در پایان سخنانش با تاکید بر تجربیات 
خود ابراز امیــدواری کرد: با هم افزایي بین 
ســازمانها می توان مســیر کار را به سمت 
هدایت  بندرلنگه  شهرســتان  پایدار  توسعه 

کرد.

فروتن در گفت و گوی اختصاصی با ندای هرمزگان:

توسعه گردشگری دریایی و سواحل را اجرایی می کنم

ندای هرمزگان - گروه اجتماعی 
رئیس کل دادگستری هرمزگان تأکید کرد: 
حمایــت از نیروی انتظامی و ضابطین یکی 
از سیاست های راهبردی دستگاه قضایی در 

دوران تحول و تعالی است.
به گزارش ندای هرمزگان، همزمان با هفته 
نیروی انتظامی، جلســه کمیتــه راهبردی 
دســتگاه قضایی و نیروی انتظامی اســتان 
هرمزگان با حضور رئیس کل دادگســتری 
هرمزگان، فرمانده انتظامی استان، دادستان 
عمومــی و انقلاب بندرعبــاس و جمعی از 
مســئولان قضایی و انتظامی در بندرعباس 

برگزار شد.
مجتبــی قهرمانی در این نشســت ضمن 
تبریک هفتــه نیروی انتظامی به فرماندهی 
و کارکنان فراجا در استان با اشاره به نقش 
بی بدیل نیروی انتظامی در مقابله با جرایم 
و تأمیــن امنیت جامعه، گفــت: با اقدامات 
ویژه دســتگاه قضایی و تلاش شبانه روزی 
نیروی انتظامی، فضای استان برای فعالیت 
مجرمان ناامن شده که این دستاورد مهم در 
سایه تعامل خوب و تشریک مساعی تحقق 

یافته است.
وی اظهار داشــت: به اذعان کارشناســان، 
دوره جدید مدیریت در قوه قضاییه با شــعار 
تحــول و تعالــی قضایی یکــی از بهترین 
دوره های مدیریتی این قوه در ادوار مختلف 
است و مدیریت حجت الاسلام والمسلمین 
محســنی اژه ای به همراه تلاش مجموعه 
دستگاه قضا اعم از مسئولان عالی، مدیران 
میانی، قضات و کارمندان، شــرایط ممتاز و 
قابــل قبولی را در ایــن مجموعه رقم زده 

است.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان با اشــاره 
به اینکــه گفتمان های تخصصی و عملکرد 
شخص ریاســت قوه قضاییه در حوزه های 
مختلف نســبت به ادوار مختلف با تحولات 
چشــمگیری همراه بوده است، افزود: یکی 
از موضوعات مورد توجه در سیاســت های 
ابلاغی از سوی رئیس قوه قضاییه در دوران 
نوین تحول قضایی، توجه به تعامل سازنده 
و همــکاری بــا ضابطین می باشــد که در 
مناســبت های مختلف از سوی ایشان مورد 

تأکید قرار گرفته است.
قهرمانی با اشــاره به اجرای دســتورالعمل 
نحوه اعمــال نظارت مقامــات قضایی بر 
ضابطین، این موضوع را در جهت شــنیدن 
مطالبات ضابطان و تحقق اهداف مشترک، 
حائــز اهمیت برشــمرد و یادآور شــد: این 
دستورالعمل، اقدامی مبنایی و ماندگار است 
که می تواند مجموعه های قضایی و انتظامی 
را در مســیر ایجاد تعامل و همکاری هرچه 

بیشتر یاری کند.
رئیس کل دادگســتری هرمــزگان تصریح 
کرد: در گفتار و عملکرد نیز شــاهد حمایت 
ویژه ریاست قوه قضاییه از نیروی انتظامی 
و ضابطین هستیم و این موضوع به صورت 
یک استراتژی و سیاست راهبردی اعلام و 

ابلاغ شده است.
مجتبی قهرمانی با بیان اینکه از 5۰ شــهید 
نیروی انتظامی از ابتدای امســال، 5 شهید 
والامقام متعلق به استان هرمزگان می باشد، 
تأکیــد کرد: خــود را مدیون خون شــهدا 
می دانیم و تا جایی کــه توان داریم تلاش 

می کنیم تا شرمنده فداکاری و ایثارگری های 
شهدا و خانواده معظم آنها نشویم.

رئیس شــورای قضایی اســتان هرمزگان 
با اشاره به حساســیت ریاست قوه قضاییه 
نسبت به رسیدگی به پرونده شهدای نیروی 
انتظامی گفت: رسیدگی به پرونده شهدا در 
مدار قانون و با حساســیت ویژه صورت می 

گیرد.
وی با بیان اینکه از زمان حضور سردار علی 
اکبــر جاویدان به عنــوان فرمانده انتظامی 
اســتان هرمزگان، تحرک خوبــی در این 
نیرو ایجاد شده است، از اقدامات فرماندهی 
انتظامی اســتان تقدیر و تشکر کرد و گفت: 
طی یکســال اخیر، مأموریت های مهمی در 
حــوزه مبارزه با قاچــاق کالا، مواد مخدر و 
سوخت در مناطق مختلف استان انجام شده 
که بــا توجه به این موضوع قدردان زحمات 

فراجا هستیم.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان در بخش 
دیگری از ســخنان خود اذعــان کرد: هم 
اکنون چالش اصلی اســتان، موضوع قاچاق 
سوخت و مشــروبات الکلی است که مقابله 
با آن همکاری و هم افزایی هر چه بیشــتر 
میان دســتگاه های متولی و نیروی انتظامی 

را می طلبد.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان در ادامه 
تأکید کرد: از نیــروی انتظامی می خواهیم 
که در خصوص برخورد با جرایم مشــهود و 
مرتبط با امنیت مردم، برنامه ویژه ای داشته 
باشد تا از ارتکاب جرم با گستاخی و در ملأ 

عام جلوگیری شود.
قهرمانــی در پایان با بیــان اینکه پلیس و 

دســتگاه قضایی، هــر دو خدمتگزار مردم 
هســتند، گفت: باید به گونه ای برنامه ریزی 
شــود کــه وظایف غیــر مرتبط بــا حوزه 
آنها تحمیل  بــه  انتظامی  نیــروی  فعالیت 
نشــود تا از این طریق وظایف تخصصی و 
 مأموریت های مهم آنها تحت الشــعاع قرار

نگیرد.
در ادامــه، ســردار علــی اکبــر جاویدان 
فرمانــده انتظامی اســتان هرمــزگان طی 
فرماندهی  برنامه های  و  اهداف  ســخنانی، 
 انتظامی اســتان در ســال جاری را تشریح 

کرد.
فرمانــده انتظامی هرمزگان همچنین اظهار 
کرد: امنیت موجود در مناطق مختلف استان 
هرمزگان مرهون حمایت بی وقفه دستگاه 
قضایــی از نیروی انتظامی اســت که این 
موضوع روحیه و انگیــزه مضاعفی را برای 
ارائه خدمات بهتر و بیشتر از سوی حافظان 

نظم و امنیت استان ایجاد کرده است.
وی در پایان ضمن تقدیــر از حمایت های 
رئیس کل دادگســتری اســتان هرمزگان، 
موفقیت های فراجا در زمینه کاهش جرائم، 
پیشــگیری از وقوع جرم و کشفیات قاچاق 
و مواد مخــدر را نتیجه تعامل و هم افزایی 
دستگاه قضایی عنوان کرد و ابراز امیدواری 

کرد این موفقیت ها تداوم یابد.

رئیس کل دادگستری هرمزگان: 

حمایت از نیروی انتظامی استراتژی و سیاست راهبردی دستگاه قضایی است

ندای هرمزگان - گروه خبر 

مدیر شــبکه بهداشت و درمان رودان گفت: 
۱۸هزار و ۷۸5 دُز واکســن برای پیشگیری 
از بیماری های واگیردار ۶ ماهه امســال به 

کودکان رودانی تزریق شد.
به گزارش ندای هرمزگان، عباس علیمراد در 
تشریح عملکرد واحد مبارزه با بیماری های 
شــبکه در نیمه نخست ســال جاری اظهار 
کــرد: در این مدت همچنین کارشناســان 

مبارزه با بیماری ها بــا انجام غربالگری در 
از ۱۲۰۰  بیــش  جمعیت کــودکان رودان 
کودک از نظر کــم کاری تیرویید غربالگری 
و مــواردی کــه مبتلا بودند بــرای درمان 
 به مراکــز خدمات جامع ســلامت معرفی

کردند.
وی ادامه داد: با توجه به اهمیت پیشگیری 
در بیمــاری هاری و مــرگ حتمی فرد در 
صورت ابتلا، در ۶ ماهه امسال به ۲۷۴ نفر 

واکسن هاری تزریق شد.
مدیر شبکه بهداشت و درمان رودان افزود: 
واحــد مبارزه با بیماریهای این شهرســتان 
همچنین برای ۷۴ مورد مارگزیدگی و ۳۰۴ 
مورد عقرب گزیدگی آنتــی ونوم )پادزهر( 

تهیه و تزریق کردند.
علیمراد با بیان اینکه شهرســتان رودان به 
دلیل موقعیت خاص جغرافیایی و همچنین 
فعالیت بخش کشــاورزی، هرساله پذیرای 

تعــداد زیــادی از کارگران اتبــاع خارجی 
به صورت فصلی و دائم اســت، اضافه کرد: 
به دلیل فعال بودن کانون های مالاریا و فلج 
اطفال در پاکستان و افغانستان، خطر طغیان 
این بیماری ها در شهرستان نیز زیاد است.

وی خاطرنشــان کــرد: با اشــراف دقیق 
کارشناســان مبارزه با بیماریها بر محل های 
تجمــع آنان و غربالگری مســتمر جمعیتی 
هیچ بیمار مبتلا بــه مالاریای بومی نداریم 
و در میان اتباع بیگانه نیز 5۲ مورد شناسایی 
و به ســرعت تحت درمان قرار گرفتند تا از 

شیوع بیماری جلوگیری شود.

تزریق بیش از ۱۸ هزار دُز واکسن به کودکان رودان هرمزگان



فرهنگ
 

دست نوشته  ۷ داســتان کوتاه از خولیو کورتاسار که بخشی 
از کتابی بودند که سال ۱۹۶۱ بدون آن ها منتشر شد، حالا 

پیدا شدند و به زودی زیر چکش حراج می روند.
به گزارش خبرگــزاری مهر به نقل از ال پایس، بخشــی 
از نســخه اولیه »کرونوپیوس و فاماس« خولیو کورتاســار 
نویســنده آرژانتینی که یک دهه قبل از انتشار کتاب نوشته 

شده اند، پیدا شد.
خولیــو کورتاســار وقتی ۳۷ ســاله بود به عنــوان معلمی 
شهرســتانی زندگی منزوی داشــت و ۳ کتاب وی که در 
بوئنوس آیرس منتشر شــده بودند، موفقیت چندانی کسب 
نکردند. با این حال وقتی او برای همیشه در نوامبر ۱۹۵۱ به 
پاریس نقل مکان کرد، همه چیز تغییر کرد. در این زمان که 
پس از به قدرت رســیدن خوان دومینگو پرون در آرژانتین 
بود، کورتاســار کتاب »بسِــتیاریو« را منتشر کرد که اولین 

کتابی بود که با نام واقعی خود او به بازار آمد.
اما هنوز بیش از یک دهه تا انتشار اثر نمادین او »رایولا« و 
دیده شدن رونق ادبی آمریکای لاتین مانده بود. در همین 
زمان، کورتاسار به یکی از دوستانش در آرژانتین نامه نوشت 
و مفهوم ادبی جدیدی را به اشتراک گذاشت که دربرگیرنده 

موجودات تخیلی ای بود که او آن را »کرونوپیوس« نامید.
۱۰ ســال بعد، کورتاسار »کرونوپیوس و فاماس« را منتشر 
کرد. ایــن مجموعه دربرگیرنده تامل هــای کوتاه در مورد 
زندگی روزمره، با دســتورالعمل های بازیگوشانه برای گریه 
کردن، حضور در بیداری و بالا رفتن از پله ها است. همچنین 
شامل چند فصل بسیار کوتاه است که کرونوپیوس ها را ارایه 
می کند؛ موجوداتی ایده آلیســت، حساس و سرکش که به 
محبوب ترین شخصیت های او بدل شدند. »کرونوپیوس ها« 
در تضــاد یا مخالفت با »فام ها« قرار می گیرند که اگر نیت 
خوبی داشــته باشند، سخت، سازمان یافته و قضاوت کننده 
هســتند. این داستان های کورتاســار گرچه اسورآلیستی به 
حساب می آیند، اما در واقع جامعه زمان خود را توصیف می 
کنند و فاماها برای مثال نماینده بورژوازی آرژانتین هستند. 

حالا این شخصیت ها ۷ خواهر و برادر جدید یافته اند.
پسر یک مجموعه دار اروگوئه ای که سال ۲۰۱۹ درگذشت، 
نســخه تایپی کتاب کورتاســار را در خانه پدرش پیدا کرد. 
این کتاب شامل ۴۶ داستان کوتاه است که کورتاسار برای 
دوســتی در بوئنوس آیرس فرســتاده بود. از این تعداد، ۳۵ 
داستان در نسخه رســمی کتاب در سال ۱۹۶۲ با تغییراتی 
جزئی منتشــر شــد و ۴ داســتان دیگر در همان زمان در 
مجله ها به چاپ رســیدند. ۷ داستان هرگز منتشر نشدند و 

برای چندین دهه در یک جعبه غبارآلود جا ماندند.
پس از یک ســال تحلیل کارشناسی درباره صحت و سقم 
آنها، این دســت نوشــته ها ۱۲ اکتبر در مونته ویدئو توسط 
خانه حراج زوریلا و هیلاریو به حراج گذاشــته خواهد شد. 

قیمت پایه این داستان ها ۱۲۰۰۰ دلار تعیین شده است.
به گفته حراج کننده، مالک فعلی ترجیح می دهد ناشــناس 
بماند. اگر مالک بعدی قصد انتشــار این داستان ها را داشته 
باشد، احتمالًا باید یک روند طولانی مذاکره با وارثان آرورا 
برناردز، که دارایی کورتاســار را بــه ارث برده اند، طی کند. 
فقط عناوین داستان های منتشر نشده فاش شده که شامل 
»موجودی«، »نامه ای از یک مشــهور به مشــهور دیگر«، 
»پروانه های خودکار«، »ســفرها و رویاها«، »تک شــاخ 

کوچک« و »خشم آینه ای« و »پادشاه دریا« است.
لوسیو آکویلانتی، فروشنده کتاب های قدیمی و دانشگاهی 
که به خوبی با کار کورتاســار آشــنایی دارد، گفت: کتابی 
که آن زمان منتشــر شد شامل داســتان هایی است که به 
نثــر منظوم، بــا پس زمینه ای فلســفی، شــبیه طرح های 
جامعه شناختی وهمواره پر از طنز و لطافت است. وی افزود: 
داســتان های تازه کشف شــده هم از همین سبک پیروی 
می کنند.آکویلانتی از معدود افرادی اســت که داستان های 
منتشــر نشده را خوانده اســت. نزدیک به یک سال پیش، 
خانواده کلکسیونر فقید با او تماس گرفتند تا بدانند آیا پوشه 
حاوی کاغذهای قدیمی که می خواســتند دور بریزند، آثری 
با ارزش هستند که توسط یکی از برجسته ترین نویسندگان 

آمریکای لاتین زمان خود نوشته شده اند یا خیر.
این کتاب فروش کارشناس، نســخه های خطی یافته شده 
را با دیگر دست نوشــته هایی که در کتابخانه ملی آرژانتین 
نگهداری می شــود مقایســه کرد و به این نتیجه رسید که 
تصحیح هایی که به صورت دست نوشته و تایپی انجام شده 
هم با سبک کورتاسار و هم با ماشین تحریری که آن زمان 
از آن استفاده می کرد مطابقت دارد. حداقل چهار نامه از این 
نویسنده که برای دوســتانش در بوئنوس آیرس بین ژوئن 
و دســامبر ۱۹۵۲ نوشته شــده بود، صحت نسخه خطی را 

تایید می کند.

همزمان با هفته ملی کــودک، ۵۶ عنوان کتاب کودک در 
۱۰۵ هزار و ۳۰۹ نســخه توسط نهاد کتابخانه های عمومی 
کشــور در حال ارســال به کتابخانه های عمومی کشــور 

هستند.
به گزارش خبرگزاری مهــر، همزمان با هفته ملی کودک، 
۵۶ عنوان کتاب کودک در ۱۰۵ هزار و ۳۰۹ نســخه توسط 
نهاد کتابخانه های عمومی کشور در حال ارسال به کتابخانه 

های عمومی کشور است.
این منابع بخشــی از منابع ارســالی در قالب بســته های 

نورسیده ۷۵، ۷۶، ۷۷ و ۷۸ است.
منابع کودک ارســالی از ۳۵ ناشــر از جمله آفرینگان، افق، 
امیرکبیر، پرتقال، به نشــر، توت، دارالحدیث، ذکر، زعفران، 
فاطمی، قدیانی، کتاب نیســتان، لک لک، مدرســه و هوپا 

خریداری شده است.

در دور ة کریم خـــان زند ، بندر لنگـه طبـق  توافق با 
طایفه قواسم بـه نیابـت از حکومـت مرکـزي بـه آنـان 

اعطا ءگردیـد، امـا شـرایط  
بندرعبــاس پس از مرگ نادر با توجــه به رقابت حکام 
محلـــی دگرگـون شـد و حکّـــام  محلی لار، بستک، 
رأس الخیمه ، مســقط و قشــم باتوجه بــه مداخلات 
کمپانیهاي تجاري  انگلســتان، فرانسه و هلند دست به 

تحرکاتی زدند. در نتیجه تا آغاز سال ۱۱۷۵قمری در  
تجارت بندرعباس رکود کامل حاکم بـود بنـا بـر گـزارش  
الکســاندر دوگلاس، رئیس دفتر نمایندگی کمپانی هند 
شــرقی انگلیس در بندرعبــاس ، فوریه۱۷۶۱میلادی  
حکام محلـــی تـوجهی بـه اوضـــاع تجـارت  ندارند و 
تنها به فکــر حفظ منافع خود هســتند »: نتیجه چنین 
اوضاعی ویرانـی تجـــارت  بندرعباس است« و »دیگر 
هیچ کشتی به بندرعباس نمی آید  بیشتر امـور تجـاري 
از  طریق میناب... انجام میشود. کالاهاي مختلف از آنجا 

به کرمان و داخل ایران ارسال می شود 
بــه گــزارش دوگلاس در نامه اي دیگــر، بندرعباس 
نسبت بـه سـه سـال گذشته  بسـیار  تغییر کرده ،شمار 
ساکنان شهر ســخت کاهش یافته و بسیاري از تاجران 
باقی مانـــده  نیز از آن گریختــه اند.او نامه های  دیگر 
پس از بررسیهاي طـــولانی ، بوشـــهر را تنهـا  محل 
مناسب براي استقرار دفتر نمایندگی در میانه بندرعباس 
و بصره دانسته اسـت   در این دوره بندرعباس در ظاهر 
در اختیار خوانین بستک بود و کـــریم خـان  نیز در باره 
فرمان حکومت بندرعباس و جزایــر تابعه را به خوانین 

بستک واگذار کـرد  خاندان جهانگیریه 
بســتک تا  پایان دور ة زندیه، »حاکم بندرعباس  باقی 
ماندند و از حامیان لشکریان زند در منطقه بودنـــد  اما 
تداوم منازعات در بندرعباس و چندین دور حمله به این 
بندر، همزمـان بـا  تقویت تجاري مسقط ، زمینه را براي 
توجه بیشتر مسقط به نزدیکی به تنگـــه هرمـز  فراهم 
آورد. در ســال ۱۷۸۹میلادی حاکم احمد بن سعید دوم، 
مرکز حکومت را از رســتاق  به مسقط منتقل کرد و به 
تقویت ناوگان تجاري عمان پرداخت و بندر مســقط را 
بـــه  روي بازرگانان هنـد و فرانسـه و انگلـیس گشـود 
او گسـتر ة فعالیـت ناوگـان دریـایی  مسقط را تا شرق 

آفریقا کشاند .  
هادي خـان بسـتکی ، فرزنـد و جانشـین محمـد خـان 
بسـتکی تـــا سال  ۱۷۹۱میلادی توانست امور تجاري 
بنـدرعباس را نیـک مـدیریت کنـد . او بارهـا در برابـر  
یورشــهاي سید سلطان و قواســم رأس الخیمه ایستاد. 
حکمرانان مسقط براي توســـعه تجارت مسقط ، که بر 
بنادر ساحلی ایران تکیه داشت،میباید اختیار بنـدرعباس 
را در   دســت داشتند. بنابراین، سلطان بن احمد کوشید 

روابط دوستانهاي با بسـتک برقـرار  کند. 
بستک و مســقط با همکاري نزدیک میتوانستند بخشی 
مهم از تجارت منطقـه  را از طریق بندرعباس در اختیار 

گیرند. 
سیدسلطان نماینـده اي  نزد هادي خان بستکی فرستاد 
و تقاضا کرد گمرکـات عباســـی و جزایـر تابعـه را بـا  
پرداخت سالانه ۷هزارتومان اجاره کند با رضایت هادي 
خان قرارداد اجارة بندرعباس به مســقط با وســاطت و 

گواهی شیوخ محلیّ بسـته شـد . 
در واقع، مسقط به سبب تابعیت از ایران ایـــن قـرارداد 
را بـه  دست آورد ؛ موضوعی که در قراردادهاي رسمی 

بعدي نیز دیده شد.

محمدرضا راشدمحصل، نویسنده، پژوهشگر و استاد زبان 
فارسی در ۸۷ سالگی از دنیا رفت.

سلمان ساکت، رئیس مرکز آثار و مفاخر فرهنگی و استاد 
دانشگاه با تایید این خبر به ایسنا گفت: دکتر راشدمحصل 

در اثر عوارض ناشی از کهولت سن از دنیا رفت.
به گفته او، مراسم تشــییع پیکر و خاکسپاری این استاد 
فقید هنوز مشــخص نشده و طی ســاعات آتی اعلام 

خواهد شد.
محمدرضا راشدمحصل در خردادماه سال ۱۳۱۵ هجری 
شمســی در خانواده ای روحانی در روســتای افضل آباد 
ماژان از توابع خوســف بیرجند متولد شــد. پس از اتمام 
تحصیلات مقدمانــی در بیرجنــد در ۱۳۳۳ به خدمت 
فرهنگ درآمد و پس از طی دوره های عالی تحصیلی در 
سال ۱۳۵۳ مدرک دکترای زبان و ادبیات فارسی گرفت.

همکاری با فرهنگســتان زبان و ادبیــات، عضو هیأت 
علمی دانشگاه جندی شــاپور اهواز)شهید چمران فعلی(، 
همکاری با شــورای کتاب کودک، تدوین دایره المعارف 
)قاموس(، تدریس در دانشگاه تبریز، همکاری با دانشکده 
ادبیات مشــهد و دانشــگاه بیرجند، عضو هســته قطب 
علمی فردوسی شناسی و عضو هیأت مدیره فرهنگسرای 

فردوسی از جمله فعالیت های این چهره است 
او بیش از ۸۰ مقاله و کتاب نوشــته اســت که از جمله 
کتاب های او می توان بــه »پرتوهایی از قرآن و حدیث 
در ادب فارســی«، »گزیده حدیقه ســنایی با شــرح و 
توضیــح«، »نشانه شناســی ادبــی در کاربــرد قرآن و 
حدیث«، »تاریخ فرهنــگ و آموزش نوین در بیرجند«، 
»فارســی عمومی« )با همکاری دکتــر بهنام فر و دکتر 
محمّدی(، »داستان گشتاسب در دو نگاه« )پیکره شناسی 
و دریافت های اجتماعی(، »نظارت بر تهیه و چاپ ســه 
کتاب شــاهنامه پژوهی و »خیّام شناخت و عطّارشناخت« 
 )ویژه نامه هــای فردوســی، خیّــام و عطّــار( اشــاره

کرد.
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?....... کاظم گلخنی 

tپنج اقلیم حضور
در آخرین ترم تدریس دانشگاهی، به خلاف 
آمد عادت، کتاب »پنــج اقلیم حضور« اثر 
دکتر داریوش شــایگان را معرفی کردم. تا 
دانشــجویان را با اندیشــه های پنج شاعر 
برجســته ی ایرانی یعنی فردوســی، خیام، 
مولوی، ســعدی و حافظ آشــنا کنم. بعدا 
دریافتم که کتاب دیگری در همین راســتا 
توســط دکترمحمدعلی اسلامی ندوشن به 
نام »چهار سخنگوی وجدان ایرانی« نوشته 
شــده که خیام را از آن حذف کرده اســت. 
شاید بدین سبب که پاره ای از معاصران او 
را شاعر نمی دانند. اما علی دشتی در مقدمه 
ی چــاپ دوم کتاب »قلمرو ســعدی« به 
شش شاعر مشهور ایرانی اشاره کرده است. 

یعنــی نظامی گنجوی هم بــر آنها افزوده 
اســت. البته دکترشــایگان هم در مقدمه 
 ی کتاب خود به این شــاعر اشارتی نموده

است.
ظاهرا آغاز این حرکت در ســال ۱۳۱۳ از 
ســوی مجله مهر، مصادف با جشن هزاره 
فردوسی، اقتراحی مطرح شد که بزرگترین 
شــاعر ایران کیست؟ تا در کنار فردوسی از 
دیگر بزرگان ادب فارســی هم سخن رود. 
اســتاد مهرداد بهار، رشید یاسمی و لطفعلی 
صورتگر حول محور فردوســی و سعدی و 

حافظ مقاله نوشتند.
گویــا در هــر دوره ای به ســبب پردازش 
شــخصیت های ادبــی، یکی از شــعرای 
مشهور بر صدر می نشسته است. و افراد به 

حســب علائق خود، در مورد آن شخصیت 
قلم فرسایی می کردند. مثلا آنهایی که به 
افسانه و اسطوره توجه داشته اند، از فردوسی 
نوشته اند. کسانی که به فصاحت و بلاغت 
دلبسته بوده اند، سعدی را بزرگ شمرده اند. 
و عــده ای که غزل عاشــقانه و عارفانه را 
می پســندیدند، حافظ را گرامی داشته اند. 
و برخی کــه روح بلند مولوی را دریافته اند 
او را بزرگترین شاعر همه ی دوران دانسته 
اند. افرادی که به داســتان پردازی علاقه 
مند بوده اند، نظامی را ستوده اند. و آنهایی 
که از دنیا و مافیها شــکایت داشته، به خیام 

پناه برده اند.
همیــن حس شــاعرانگی ایرانیان ســبب 

شــده اســت که حتی سیاســتمداران این 
قوم به شــرح و تفســیر اشــعار پنج اقلیم 
حضور پرداخته اند. نمونه اش علی دشــتی 
ســناتور و محمدعلی فروغی که آثاری در 
مورد ســعدی، حافظ، خیام و مولوی دارند. 
از مؤرخان و ادیبان، شــخصیت های بنامی 
چــون دکتر زرین کوب، دکتــر صورتگر و 
دکتر شــهیدی نیز کتاب هایی در مورد این 
بزرگان نگارش کرده اند. بنابراین در دوران 
معاصر، ســتارگان ادب فارسی، به خامه ی 
پژوهشــگران عرصه ی ادبیات مورد توجه 

جدی قرار گرفته اند.

ادامه دارد

توسط نهاد کتابخانه های عمومی؛

۵۶عنوان کتاب کودک به کتابخانه های 
عمومی کشور ارسال می شود

استاد دانشگاه

?.................................... دکترعباس فضلی

نکته های نیکو

کتاب »اســاطیر هند؛ درسگفتارها« نوشته 
عباس مخبر توســط نشــر مرکز منتشر و 

راهی بازار نشر شد.
به گــزارش خبرنگار مهر، کتاب »اســاطیر 
هند؛ درســگفتارها« نوشــته عباس مخبر 
به تازگی توسط نشــر مرکز منتشر و راهی 

بازار نشر شده است.
ایــن  کتــاب یکــی از عناویــن مجموعه  
درســگفتارهای عباس مخبر درباره اساطیر 
ایران و جهان اســت که این مجلدش روی 
اســاطیر هند متمرکز است و همراه با کتاب 
»اساطیر یونان« منتشــر شده است. مخبر 
می گوید هند سرزمین شگفتی ها , سرشار از 
افسانه و اسطوره، اقوام گوناگون، زبان های 
مختلف، و دین های بی شــمار است. دنیای 
اســاطیر هند هم از یک سو دنیایی رازآلود و 
آکنــده از خواب و خیال، و از ســوی دیگر 
درون کاوی عمیق و نگرش فلسفی پیچیده 
به جهان است. این دنیا نوعی حضور دارد که 
توأمان اوج های اندیشه و خیال مخاطب را 

جذب می کند و به تأمل وا می دارد.
مولف کتاب پیش رو معتقد است در اساطیر 
هند جهان خلق می شود، برای مدتی برقرار 

می ماند و ســپس ویران می شود تا بار دیگر 
پــس از وقفه ای کوتاه آغاز شــود. خدایان 
هندی، خدایانی بازیگوش اند که هدفشان از 
آفرینش صرفاً سرگرمی، تفریح، لذت بردن، 
بازی، و فرار از تنهایی است. در اساطیر هند، 
جهان با شکفتن یک نیلوفر در ناف یک خدا 
و پلک زدن خدایی دیگر آغاز می شود، و در 
رقص توفنده  خدایی دیگر به پایان می رسد.

مخبــر می گویــد در جوانی پــس از آن که 
کتاب خوان شــده بــود، اولین چیزی که از 
هند در ذهنش حک شد، نقل قولی از اقبال 
لاهوری در کتاب »سیر فلسفه در ایران« با 
ترجمه امیرحســین آریان پور بود که در آن 
مقایســه ای بین جهان بینی ایرانی و هندی 
درج شده است: »فکر ایرانی چون پروانه ای 
سرمســت از شــاخی به شــاخی می پرد؛ 
بی آن کــه هیئت کلی بــاغ را در یابد. حال 
آن که فکر هندی نظام دار اســت و بیشتر به 
هیئت کلــی باغ می پردازد.« همین جملات 
ســال ها گوشــه ای از ذهن مخبر را به هند 
معطوف کرده بود تا آن که بعدها با فرهنگ 
و تمدن هند و اســاطیرش بیشتر آشنا شد و 

کتاب پیش رو نتیجه آن آشنایی هاست.
نویسنده »اساطیر هند« می گوید داشته های 
ما درباره اســاطیر هند، به زبان فارسی کم 
نیستند اما کافی هم نیســتند. از نظر او در 
این حوزه هنوز جای یک اثر مقدماتی خالی 
بوده که وجوه گوناگون و مهم اســاطیر هند 
را پوشــش دهد. مخبــر می گوید این کتاب 
شــاید نخســتین گام لــرزان بــرای رفع 

این کمبود باشد.
کتــاب »اســاطیر هند« ۱۰ فصــل اصلی 
از: »ســرزمین  دارد که به ترتیب عبارت اند 
ودایــی«،  »دوران  هنــد«،  فرهنــگ  و 
»خدایان  ودانتایــی«،  مقدس  »کتاب های 
بــزرگ ودانتایی«، »هندویســم«، »دوران 
حماسی هند )۶۰۰ ق م تا ۲۰۰ میلادی(«، 
»اسطوره های  »جینیســم«،  »بودیســم«، 
آفرینــش در هند« و »الهه ها در اســاطیر 

هند«.
در قســمتی از این کتــاب می خوانیم: این 
پدیده ناگهانی که گویی از چشمه ها و منابع 
پنهانی قشــرهای عامی نشات می گرفت و 
در آن مفهــوم زن و اصــل حاصلخیزی و 
اتحــاد و ازدواج دو نیــروی مذکر و مونث، 
جهان شناســی و آداب عبادی نقش مهمی 
ایفــا می کــرد، در قرون وســطی آن چنان 
گســترش و بســط یافت که آن را آخرین 
وحــی ودایــی دانســتند و ودای پنجم نام 
نهادند. مکتب شاکتاتانتریسم حاوی مطالب 
و متونی اســت که منحصــرا به کیش الهه 
الهــه و توصیف ماهیت  الهیات  می پردازد. 
او، کارکردهــای کیهانــی اش و رابطه اش 
 بــا خــدای مذکــر از جمله ایــن مطالب

است. 
این ابداعات، تصویر الهــه را تغییر داده اند. 
الهه های تانترایی غالبا نشســته، ایستاده، یا 
همراه با همســران مذکرشــان به گونه ای 
نشــان داده می شــوند که برتری آن ها بر 
خدایان مذکر آشکار باشــد. هرچند الهه ها 

از حــدود ۶۰۰ میلادی وارد رقابت با خدای 
مذکر می شوند و در کیش های مستقل خود 
جایــگاه ممتازی پیدا می کننــد، تانتراها در 
زنانه کردن هندویســم و انرژی دادن به آن 

پیروزی قاطعی کسب می کنند.
کتاب دِوی مهاتمیا، متن کلاسیک پرستش 
الهه در هندویسم و یکی از اسناد مهم دینی 
است که در شبه قاره هند تدوین شده است. 
اســطوره منشا الهه در این کتاب، رد و نشان 
شــکتایی آن را آشکار می ســازد. خدایان 
در مقابلــه با یک هیولای شکســت ناپذیر،  
قدرت هــای خود را بــه او واگــذار و کار 
خطیر ایجــاد توازن در کیهــان را به یک 
زن می سپارند. در این افسانه نبرد سهمگین 
 الهــه با هیولا بــا جزییات توصیف شــده 

است.
دورگا، هیولاهــا را یکی پــس از دیگری 
شکســت می دهد. هنگامی که با دشــمن 
اصلی روبرو می شــود در جلد هولناک خود 
کالی فرو می رود. کالیِ خشــمگین با دهان 
باز و زبان سرخ و جنبنده اش،  ارتش هیولاها 
را نه با ســلاح بلکه با بلعیــدن آن ها نابود 
می کند. با خنده های ترسناکش فیل ها را به 
درون دهان خود می کشد، اسب ها و ارابه ها 
را زیــر دندان هایش خرد می کند، شــماری 
دیگر را زیر پاهایش له می کند و خون های 

جاری شده در میدان نبرد را لیس می زند.
این  کتاب با ۲۹۸ صفحه مصور، شــمارگان 
هزار نسخه و قیمت ۲۵۰ هزار تومان منتشر 

شده است.

توسط نشر مرکز؛ »اساطیر هند« وارد کتابفروشی ها شدند

نمایشــگاه »رِگولوس« آثار نقاشی راستین 
مولایی زاده هنرمند اوتیســتیک با موضوع 
صنعت هوافضا و تحلیل ســاختار پرتابگرها 

در کاخ موزه نیاوران برپاست.
به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، چهارمین 
نمایشــگاه انفرادی راســتین مولایی زاده 
هنرمند اوتیســتیک با عنــوان »رِگولوس« 
همزمان با هفته جهانــی فضا و هفته ملی 
کودک در کاخ موزه اختصاصی نیاوران برپا 

شده است. 
»رِگولوس« نام یکی از چهار ستاره سلطنتی 
پرشیاســت و در ایــن نمایشــگاه، صنعت 
هوافضا از زاویه دید یک کودک ۱۰ســاله 
اوتیستیک به نمایش درآمده و ۱۶ اثر نقاشی 
رونــد پرتــاب فضاپیماها، تحلیل ســاختار 
پرتابگرهــا و جزئیات آنها را روایت می کند. 
»رگولوس«  نمایشگاه گردان  نارنجی  سجاد 
دربــاره ویژگی های این نمایشــگاه گفت: 
نوع طراحی ها در آثار راســتین خاص است 
و این ســطح از طراحی بســیار آکادمیک و 
تخصصی اســت و ماهیــت کودکانه ندارد. 
در حالی که راســتین در این خصوص هیچ 
آموزشی دریافت نکرده و کاملا مختص به 

خودش است.
نارنجی افزود: راستین در لحظه خلق آثارش، 
پرفورمنس پرتــاب را با حرکت و صدا اجرا 
می کند و طراحی هایش بخشی از این روند 
است. هیچ خطی بی هدف کشیده نمی شود 
و تنــوع کیفیت خطوط هم حکایت از عمق 

توجه راستین به جزییات رویداد دارد. تسلط 
حیــرت انگیــزی در ترکیب بنــدی آثارش 
دیده می شود که آن را شــبیه قاب هایی از 

مستندهای فضایی می کند.
آمده  »رِگولــوس«  نمایشــگاه  توضیح  در 
است: »راستین مولایی  زاده دی ماه ۱۳۹۱ 
در تهران متولد شــد. کودکی بسیار شاد اما 
با تاخیرهای رشــد حرکتی و کلامی مواجه 
بود، در دو ســال و هشت ماهگی تشخیص 
اوتیسم ناشناخته )PDD NOS( گرفت و 

بلافاصله درمان او آغاز شد.
راســتین از سه ســالگی تجربه های بسیار 
متنوعی برای دســت ورزی در خانه داشت 
و امکاناتــی در این خصــوص در اختیارش 
قرار گرفت و طی مــدت کوتاهی به رابطه 
هندسی اشیا علاقه نشان داد و با هر شکل 

هندسی به چیدمانی خلاقانه دست یافت.
پــس از آن بــا گِل و خمیر، اشــکال مورد 
علاقه اش که عموماً ستاره دریایی، عروس 
دریایی، ماهی و زیردریایی بود را ســاخت و 
در چهار سالگی شروع به نقاشی روی سطح 
تمامی دیوارهای خانــه کرد. مرحله بعدی، 
نقاشی با ماژیک روی کل سطوح سرامیک 
خانه بود و بعد از ۶ ماه شــروع به نقاشــی 

روی کاغذ کرد.
سوژه های آثار راســتین به تدریج متنوع تر 
شــدند و قلعه های متنوع هم به تصاویرش 
اضافه شد. در ۶ ســالگی به شاتل فضایی 
علاقه مند شــد و این ســرآغاز اشتیاق بی 

پایانش به فناوری فضایی شد. به این ترتیب 
مستندهای علمی فضانوردی و روند پرتاب، 
جزو برنامه های ثابت مورد علاقه اش بود و 
کتاب های بسیاری هم با تصاویر مرتبط در 

اختیارش قرار داده شد.
راســتین به جز طراحی، علاقــه وافری به 
ســاخت پرتابگرها داشــت و با لگِو، مقوا، 
قوطی و هر ابــزاری که این فضا را برایش 
تداعی می کرد، به ســاخت ســه بعدی آن 
می پرداخــت. علایق راســتین محدود اما 
افراطی بــود و موضوع تمامــی علایقش 
علمی بود. با مهندســی معکوس، سعی در 
داشت  اسباب بازی هایش  مکانیسم  شناخت 
و بی وقفه در حال طراحی و ساخت آنها بود.
در هفت ســالگی دروس مدرسه را در خانه 
ســپری کرد و با اشتیاق وصف ناپذیری در 
یک پژوهشسرای مجهز در مشهد دوره های 
روباتیک و نجوم و آزمایشگاه های علمی را 
در کنــار دوره آموزش زبان انگلیســی آغاز 

کرد.
راســتین،  انفرادی  نمایشــگاه  نخســتین 
خردادماه ۱۴۰۲ در هنرخانه درخت با عنوان 
انفرادی  »آپورچونیتی«، دومین نمایشــگاه 
در تیرمــاه ۱۴۰۲ در هنرخانه بن بســت با 
عنوان »ســیارک نادری ۵۵۱۵« و سومین 
نمایشــگاه انفرادی در شهریورماه ۱۴۰۲ در 
خمینی)ره(  امــام  مرکزی  کتابخانه  گالری 
 مشــهد بــا عنــوان »پولاریــس« برگزار 

شدند.«
همچنین در بخشــی از بیانیه این نمایشگاه 
به قلم رها راســتین آمده است: »رگولوس، 

نویدبخش حضور ابرانســان است بر زمین 
و نژادگی و اصیل ترین نســل انســانی در 
مواجهه با شــیب تند جدال خیر و شــر در 
عصر پیش رو. عصری که در آن با جابجایی 
مرزهــای تکنولوژی، آشــفتگی نوظهور با 
پیشینه اهریمن خوی خود، مضراب تاریکی 
را خواهــد نواخــت و شــیردل، وعده ای 
 تاریخی است که در آن تاجدار زمین خواهد 

بود.
رگولــوس یکی از چهار ســتاره ســلطنتی 
پرشیاســت و عنوان چهارمین نمایشــگاه 
انفرادی راســتین، نابغه اوتیستیک و این بار 
در مجموعــه فرهنگی تاریخی نیاوران. آثار 
راستین، ترسیم بی مهابایی از اقتدار فتح فضا 
و تاریخچه ســودای عزیمت به کهکشــان 
اســت. در پس اشــتیاق او در این ترســیم 
اما لحنی بدیــع از تابش رگولوس نهفته در 
سهمی که او در خوانش عصر جدید خواهد 
داشــت. ســهمی که در واقع اوتیسم آن را 
ممکن خواهد ســاخت و رویکــردی که با 

اوتیسم امکان تحقق خواهد یافت.«
نمایشــگاه »رِگولوس« ۱۲ تــا ۲۱ مهرماه 
ســاعت ۹ تا ۱۶ در کاخ مــوزه اختصاصی 

نیاوران میزبان علاقه مندان است. 

»رِگولوس«؛ کشف کهکشانی کوچک در همین حوالی 

علی اوسیوند بازیگر ســینما و تلویزیون با 
بیان این که اقتصاد، اساسی ترین بخش هنر 
است گفت: آرزویم این است که همه بتوانند 

در سینما کار کنند.
علی اوســیوند بازیگر آثــار ماندگاری چون 
روایت عشق و پهلوانان نمی میرند در گفت 
وگو با خبرنگار سینمایی ایرنا اظهار داشت: 
آرزویم این است که همه واقعا با هم بتوانند 

کار کنند و ســینما به آن اعتلای حقیقی و 
حق خود برسد همانطور که در دنیا، فرهنگ، 

پایه و اساس هر کشوری است.
اقتصاد هنر باید تامین شود

دربــاره  همچنیــن  اخراجی هــا  بازیگــر 
حمایت هایی که در حوزه ســینما می شــود 
گفت: حمایت هایی در حال انجام است، امید 
است این حمایت ها پایدار بماند. اساسی ترین 

چیــزی که در کار هنر مهم اســت، بخش 
اقتصادی آن اســت و باید تامین شــود. در 

تمام دنیا همین است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفته در حوزه 
سینما، الحمدالله امسال با یک جهش بسیار 
خوبی روبه رو هســتیم. تعداد آثاری که در 
حال ساخت اســت و امیدواریم به جشنواره 
برســد قابل توجه اســت. یک رشد بسیار 
خوبی را امســال در تعــداد مجوزهایی که 
صادر شده و کارهایی که در مراحل مختلف 

پیش تولیــد، تولید، تدوین و کار نهایی قرار 
دارند، شــاهد هستیم. در حوزه های مختلف 

هم این گونه است.
اوسیوند با تاکید بر ضرورت حمایت از سینما 
و ســینماگران خاطرنشــان کرد: از یونان 
باستان در ۲۵۰۰ ســال پیش شهرداری ها 
بــرای نمایش کمک می کردنــد به همین 
دلیل اوریپید و ارســطو دارند. ما می رویم با 
شــهرداری ها کار کنیم دنبال ما می افتند و 

همه حرف می زنند.

علی اوسیوند: اقتصاد اساسی ترین بخش هنر است 



مالزی از بریکس در زمینه 
دلارزدایی پیروی می کند

وزیر کار اعلام کرد:
دهک های ۶ و۷ هم مشمول 
کالابرگ الکترونیکی شدند

در نیمه نخست ۱۴۰۲؛
بیش از ۱.۶ میلیون 

سهامدار در سامانه سجام 
احراز هویت شدند

کارشناس اقتصادی با اشــاره به تصمیم ستاد اقتصادی 
دولت مبنی بر عدم خروج فولاد و سیمان از بورس کالا، 
گفت: هماهنگی میان وزارت صمت و راه و شهرســازی 
برای تامین مصالح طرح نهضت ملی مســکن با استفاده 
از ســازوکار و ابزارهــای بــورس کالا، بهترین تصمیم 
 در جهت شــفافیت اقتصــادی و در پیش بــرد اهداف 

دولت است.
»حمیدرضا جیهانــی« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا اظهار داشت: ماه گذشته مباحثی در خصوص تامین 
نیاز طرح های مسکن حمایتی به فولاد و سیمان از سوی 
وزارت راه و شهرســازی مطرح شــد که باید توجه شود 
همه ایــن مباحث برای تحقق اهداف بزرگ دولت برای 

ساخت مسکن است.
این کارشــناس اقتصادی تاکید کرد: از ســوی دیگر اما 
شــاید بهتر بود همانند امروز که ســتاد اقتصادی دولت 
به یک جمع بنــدی بهینه و منطقی رســید، از ابتدا این 
موارد در نشســت های کارشناســی مطرح و بررســی 
می شــد و ریســک های غیرمنطقــی به بازار ســرمایه 
 و امنیــت ســرمایه گذاری فعــالان اقتصــادی تحمیل

نمی شد.
وی افزود: به هر حال تحقق طرح های مســکن حمایتی 
به درســتی در دســتور کار دولت قرار دارد و تســریع در 
جهت ساخت و تکمیل این پروژه ها امری ضروری است؛ 
به گونه ای که مجریان امر احتمال دارد در مســیر خود با 
موانعی مواجه شــوند و ســعی کنند هر چه سریع تر این 
موانع را کنار بزنند، اما موضوع مهم، نگاهی کارشناسی و 

دقیق به مسائل است.
شفافیت عامل اصلی حذف رانت و فساد

جیهانــی ادامه داد: بــه این ترتیب موضــوع تامین نیاز 
ســیمان و فولاد برای طرح نهضت ملی مسکن به میان 
آمد و از همان ابتدا مشــخص بود کــه دولت به خروج 
این محصولات از بــورس کالا رای نخواهد داد؛ چراکه 
مهم ترین مولفه در معاملات بورسی، شفافیت حداکثری 
اســت که همین شــفافیت به گفته رئیــس جمهوری 
 عامــل اصلی حذف رانت و فســاد در اقتصادی کشــور

است.
کارشناس اقتصادی گفت: وقتی از معاملات یک کالا در 
بورس کالا صحبت می کنیــم یعنی امروز می توانیم ریز 
معاملات حتی سال های گذشــته کالاها از جمله فولاد 
و ســیمان را در اختیار داشته باشیم؛ نام کالا، قیمت پایه 
و نهایــی کالا، میزان عرضه و تقاضا و شــرکت خریدار 
و فروشــنده و دلایل تغییرات قیمتی همگی به واســطه 
شــفافیت داده ها در بورس کالا در دســترس متولیان و 

سیاست گذاران بازار قرار دارد.
وی گفت: این شــفافیت یک روزه و به سادگی به دست 
نیامده اســت، گفت: از جملــه مزایای مهــم این بازار 
می تــوان به تامین نیازمندی های همه صنایع کشــور با 

بهترین قیمت و کیفیت اشاره کرد.
جیهانی تصریح کرد: با این تفاســیر وقتی رشد شفافیت 
و عدالت اقتصادی، شــعار و هدف اصلی دولت سیزدهم 
اســت طبیعتاً خروج یک کالا از بــورس کالا محلی از 
اعراب ندارد، و ســوال برانگیز خواهد بود، پس چه بهتر 
آنکه با مشــورت خبرگان و نشست های تخصصی میان 
متولیــان امر و فعالان بــازار و تولیدکننــدگان به یک 
جمع بندی دقیق و کارشناسی برای بهبود روند معاملات 

یک کالا در بورس کالا رسید.
این کارشــناس اقتصادی به عدم اطلاع رســانی دقیق 
در برخی حوزه ها اشــاره کرد و گفت: به عنوان مثال به 
اشــتباه عنوان می شود که دلالان در بورس کالا حضور 
دارنــد و برخی کالاها را خریــداری می کنند اما آگاهان 
بازار به خوبی می دانند که بورس، نقشی در تعیین قیمت 
یــک کالا و یا حضور یا عدم حضــور خریداران به تالار 
معاملاتــی ندارد بلکه بر اســاس ســامانه های نظارتی 
از جمله ســامانه بهین یاب وزارت صمــت، متقاضیانی 
کــه تولیدکننده واقعــی و دارای پروانه های ســاخت و 
بهره برداری صنایع هســتند احراز می شوند و آن ها حق 

خرید مواد اولیه تولید از بورس را دارند.
رفع دغدغه انبوه سازان با استفاده از ابزارهای مالی

وی بیــان کــرد: بــه این ترتیــب فیلترهــای ورودی 
خریداران مواد اولیه، تولیدکنندگان واقعی را شناســایی 
کرده و بــه بورس کالا اعلام می کننــد، پس این مدل 
 اطلاع رســانی کمکی به بهبود و تعادل بخشی در بازار

نمی کند.
به گفته این کارشناس اقتصادی، موضوع مهم دیگر این 
اســت که اصولًا انگیزه دلالی چگونه در بازارها شــکل 
می گیرد؟ طبیعتاً هر جا به واسطه برخی سیاست ها شاهد 
دو نرخی شدن قیمت یک کالا باشیم، عده ای با هدف و 
انگیزه دلالی وارد بازار می شوند که در ظاهر تولیدکننده 
هســتند اما در باطن به دلیل اختلافــات قیمتی در بازار 
رســمی و آزاد بــه فعالیت دلالــی روی می آورند؛ پس 
اینجا نیز بازار ســرمایه و بورس کالا مقصر نیست بلکه 
سیاست ها باید به گونه ای پیش رود که راه و انگیزه برای 

دلالی در کشور مسدود شود.
جیهانــی گفت: امروز بهترین تصمیم از ســوی ســتاد 
اقتصادی دولت در حوزه تامین مصالح ســاختمانی مورد 
نیاز مســکن های حمایتی گرفته شد که آن، هماهنگی 
وزارت صمت و راه با اســتفاده از ظرفیت بازار شــفاف 

بورس کالا در این حوزه است.

 خبر
  

اجرای طرح نهضت ملی مسکن با همدلی 
وزارت صمت و راه سرعت می گیرد

761خودروی
 وارداتی یک بدهکار 
مالیاتی توقیف شد 

15میلیارد دلار 
واردات کالای مصرفی 

متوقف شد

9خودروی
 جدید داخلی در راه بازار

80درصد
 تاثیر کاهش مالیات 
روی بورس بررسی 

می شود 

26هزار
 واحد شاخص بورس 

ریزش کرد

70میلیون
 قوطی شیرخشک در 
صورت تامین ارز تولید 

10درصد 
افزایش ضریب اعتبار 

کارگزاری ها

24هزار و 
900تومان 

قیمت هر کیلوگرم مرغ 
گرم

47میلیون
 پرنده در آمریکا به 

دلیل آنفلوانزای پرندگان 
مردند

100درصد
 احتمال رکود اقتصادی 

در آمریکا 

23هزار نفر 
برای خرید 

1040خودروی خارجی 
ثبت نام کردند 

20میلیارددلار 
سرمایه گذاری برای 

افزایش کیفیت فرآورده 
های نفتی 

تیتر های 
کوتاه خبری

مدیرکل دفتر بررسی های اقتصادی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفــت: صنایع معدنی و فولادی باید بــا هماهنگی و همکاری های بین 
المللی در اقتصاد دیجیتال ورود کنند و تجارب و فناوری های جهانی در 

این عرصه بهره مند شوند. 
به گزارش ایرنا، »سید مهدی حاتمیان« در نخستین همایش بین المللی 
تحول دیجیتال در صنعت فولاد، معدن و صنایع معدنی اظهار داشــت: 
ورود به اقتصاد دیجیتال تحول آفرین اســت که نیاز اســت بخش های 

اقتصادی کشور در این عرصه حضور پیدا کنند.
وی افزود: نگاه زیســت بومی هوشــمند در بخش فناوری اطلاعات و 

ارتباطات )فاوا( در برنامه هفتم وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه در اقتصاد دیجیتال باید به سهم 10 درصدی دست 
یابیم گفت: نیاز اســت تا به بخش هوشمندسازی در اقتصاد دیجیتال تا 

افق 1410 دست یابیم تا محصولات بومی تولید شود.
وی ادامه داد: مدل رشد بخش معدن نسبت به سایر بخش ها با رشد 1۳ 
درصدی در برنامه هفتم مطرح شده است این امر با ظهور فناوری های 

نو و دیجیتال سازی اقتصاد محقق خواهد شد.

مدیرکل دفتر بررسی های اقتصادی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در ادامه نقش زیســت بومی و راهبردی ارتباطات و فناوری ارتباطات در 
بخش های اقتصادی کشــور را با تاکید بر تحول دیجیتال تبیین کرد و 
گفت: رشــد فراگیر اقتصاد دیجیتال نوعی از رشــد اقتصادی است که 
منجر به افزایش سطح رفاه، ایمنی بر خط و توسعه فناورهای در اقتصاد 

کشور می شود.
حاتمیان خاطر نشــان کرد: در بخش های مختلف اقتصادی در ســطح 

جهانی به موضوع دیجیتالی اقتصادی پرداخته و با تامین زیرساخت های 
 فنــاوری، افزایــش ارزش افــزوده و کاهــش هزینه ها رقــم خورده

است.
به گزارش ایرنا، نخســتین همایش بین المللی تحول دیجیتال در فولاد، 
معدن و صنایع معدنی امروز 1۹ مهر ماه توســط ایمیدرو و بنیان نوآوری 
هوش مصنوعی در ســالن همایش های صدا و ســیما در حال برگزاری 

است.
جدیدترین پیشــرفت ها در تحول دیجیتال و صنعت نسل چهار و پنج در 

این همایش مورد بحث و بررسی قرار می گیرد.
این همایش بین المللی به بررســی چالش هــا، راه حل ها و فرصت های 
DT در فولاد و معدن و پایداری و بهره وری آن توســط اساتید مجرب 
و متخصــص داخلی و بین المللــی می پردازد. رویکردهای این رویداد 
بهره وری و پایداری صنعت فولاد، معدن و صنایع معدنی در سایه تحول 
دیجیتال )راهکارها و چالش ها( اســت. در حاشــیه این همایش، پاویون 
اختصاصی ارائه توانمندی های شرکت های دانش بنیان در زمینه کاربرد 

هوش مصنوعی در صنعت برگزار می شود.

صنایع فولادی و معدنی به اقتصاد دیجیتال ورود کنند 

اقتصادی شماره 44253
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با وجود اینکه اعتبار اسناد عادی در کشورمان، بستر 
لازم برای وقوع فسادهای اقتصادی ایجاد کرده است 
اما بررسی 1۶ کشور عربی و اسلامی نشان می دهد 

این اسناد اعتبار لازم را ندارند.
به گزارش خبرگــزاری مهر، در حال حاضر اســناد 
غیررسمی به  واسطه دارا بودن اعتبار در نظام حقوقی 
کشور، ابزاری هم وزن اسناد رسمی مالکیت محسوب 
می شــوند. در واقع، نظام ثبتــی - حقوقی و محاکم 
کشور به حدی به اسناد غیررســمی اعتبار بخشیده 
اســت که می توان به وسیله این اســناد، اعتبار اسناد 
رسمی مالکیت را باطل کرد! بنا بر اعتقاد کارشناسان 
حقوقــی و اقتصــادی، این موضوع نــه تنها تبعات 
گســترده حقوقی و اجتماعی را در پی داشــته، بلکه 
بدین واســطه بستر لازم برای شــکل گیری مفاسد 

اقتصادی نیز ایجاد شده است.
عــدم ثبــت معاملات غیررســمی در ســامانه های 
مشــخص، موجب می شــود که حاکمیت هیچ گونه 
نظارتی بر معاملات املاک و اراضی نداشــته باشد. 
همچنیــن خریــداران از اینکه یک ملــک قبلًا به 
شــخص دیگری فروخته شــده یا خیــر، بی اطلاع 
هســتند. کلاهبرداران با آگاهــی از این خلأ قانونی، 
به راحتی یک زمین یا ملــک را به صورت قولنامه ای 
به چنــد نفر فروخته و در برخی موارد همان زمین یا 
ملک را در نهایت به صورت رسمی به شخص دیگری 

می فروشند.

در برخی موارد آســیب سوءاستفاده از اسناد عادی از 
دعاوی فردی بالاتر رفته و امنیت غذایی کشــور را 
تهدید می کند؛ به عنوان مثال در این مدل از مفاســد 
افراد ســودجو زمین های کشاورزی  اقتصادی، غالباً 
را بنــا به منافع خود تفکیک کــرده و دور آنها دیوار 
می کشــند، ســپس در قالب ملک تجاری در بستر 
معاملات غیررسمی قولنامه ای به فروش می رسانند. 
در بســیاری از موارد این املاک چند دست چرخیده 
و معمولًا دسترســی به متخلف اصلی بســیار دشوار 

می شود.
آیا اسناد عادی در کشورهای اسلامی معتبر است؟

بــا وجــود اینکــه اکثــر کارشناســان معتقدند که 
اعتباربخشــی به اســناد عادی زمینه ساز مشکلات 
فراوانی برای نظام حکمرانی کشــور اســت، برخی 
دیگــر از افراد باور دارنــد که اعتبــار زدایی از این 
اسناد، برخلاف شرع بوده و در بسیاری از کشورهای 
دیگر نیز اسناد عادی و غیرثبتی، اعتبار خود را حفظ 
کرده اند؛ اما آیا این ادعا صحت دارد و در حال حاضر 
اسناد عادی در دیگر کشــورهای مسلمان همچنان 
دارای اعتبــار بوده و در محاکم قضائی مورد پذیرش 

قرار می گیرد؟
هفتــه گذشــته، آیت الله صــادق آملــی لاریجانی، 
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظــام با انتقاد از 
فضاســازی ها علیه این مجمع گفتــه بود: عده ای از 
فضــلا در حوزه علمیه قم که متدیــن و دغدغه مند 

هســتند دور هم جمع شــدند، طرح مجلس )اعتبار 
زدایی از اســناد عادی( را دیدند، با کمیسیون حقوقی 
و قضائی مجمع تشخیص مصلحت جلسه گذاشتند، 
با پژوهشــگاه شورای نگهبان جلسه گذاشتند، با خود 
همین کارشناســانی که این ادعاها را دارند جلســه 
گذاشــتند و خود فضلا هم بحــث کردند. مجموعه 
خیلی خوبی زحمت کشــیدند و برخــی از ادعاهای 
مطرح شــده را رد کردند. مثلًا اینکه گفته شــد هیچ 
جای دنیا اسناد غیررسمی حجت نیست، این بندگان 

خدا زحمت کشیدند و گفتند این حرف خلاف است.
بنا بر اظهارات رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
برخی از کارشناســان ادعا کرده انــد که در برخی از 
کشورهای دنیا اسناد غیررسمی هنوز هم اعتبار داشته 
و برخی کشــورهای مســلمان هنوز هم اعتبار اسناد 
عادی را زیر ســوال نبرده اند. در این گزارش ســعی 
می کنیم مســئله اعتبار اسناد عادی و نظام معاملات 
اموال غیرمنقول را در برخی از کشــورهای اسلامی 

مورد بررسی قرار دهیم.
مقایســه قوانین کشورهای اسلامی در رابطه با اعتبار 

اسناد عادی
در نظام حقوقی ایران به موجب قانون ثبت اســناد و 
املاک مصوب ســال 1۳10 ثبــت معاملات اموال 
غیرمنقول به نحوی الزامی شــد، اما پس از انقلاب 
اســلامی به دنبال صدور یک نظریه از سوی شورای 
نگهبان، به نوعی این الزام برداشــته شــد؛ بسیاری 
از کارشناســان معتقدند که در حــال حاضر به دلیل 
اینکه شــهروندان می تواننــد امــوال غیرمنقول را 
بدون تنظیم ســند رســمی معامله کنند؛ آسیب های 
 متعددی مانند زمین خــواری و کلاهبرداری به وقوع

می پیوندد.
به همین دلیل سال هاست که جامعه حقوقی، الزامی 
کردن ثبــت معامله اموال غیرمنقول را به عنوان یک 
ضرورت برای حفظ نظــم اجتماعی مطرح می کنند. 
جالب آنجاســت که اعتبار اسناد عادی حتی در دیگر 
کشورهای اسلامی نیز مورد تردید قرار گرفته و نحوه 
مواجهه حاکمیت با آن ها متفاوت با اســناد رسمی و 

ثبت شده است.
اخیراً، پژوهشــگاه قوه قضائیه نظام معاملات اموال 
غیرمنقول را آسیب شناســی کرده و در کتابی تحت 
همیــن عنــوان، نظام ثبــت رســمی معاملات در 
کشورهای مختلف جهان را با یکدیگر مقایسه کرده 

که فهرست این قوانین به شرح ذیل است.

آیا اسناد عادی در کشورهای اسلامی معتبر است؟

نیروگاه های حرارتی که بخش عمده آنها توســط بخش خصوصی اداره 
می شوند، نقشی ۹۳ درصدی در تامین برق کشور بر عهده دارند.

به گــزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، برق کشــور از چنــد روش تامین 
می شود؛ بخشــی توســط نیروگاه های برق آبی، بخشــی نیروگاه های 
تجدیدپذیــر و مقیاس کوچک و بخش بزرگــی نیروگاه های حرارتی که 

سهم این بخش ۹۳ درصد است.
نیروگاه های حرارتی نیز خود شــامل نیروگاه هــای گازی با ۷1 نیروگاه، 

بخاری با ۲۵ نیروگاه و سیکل ترکیبی با ۳۸ نیروگاه می شوند.
نیروگاه های حرارتی کشــور در تابستان امســال بدون وقفه برق تولید 

کردند تا جریان برق در هیچ نقطه ای از کار بازنماند.
طبق اعلام شرکت مدیریت تولید نیروی برق حرارتی ایران، نیروگاه های 
حرارتی در نیمه نخســت امسال توانســتند با تولید حدود ۲00 میلیون 
مگاوات ساعت انرژی، ضمن تامین ۹۳ درصد برق مورد نیاز شبکه نقش 
مهمی در تامین انرژی پایدار و مطمئن برای مشــترکان سراسر کشور و 

گذر موفق از روزهای گرم پیک تابستان امسال داشته باشند.
از ایــن میزان، تولید بیش از ۵۳ درصد آن مربوط به واحدهای ســیکل 

ترکیبی اســت که میزان تولید انرژی آن ها با افزایش پنج درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته به 10۵ میلیون مگاوات ساعت رسیده است.
ســال گذشــته با افزوده  شدن هشــت واحد بخار جدید در نیروگاه های 
غرب کارون، عسلویه، فردوســی، خرم آباد، سبلان، بعثت پارس جنوبی 
)۲ واحد( و ارومیه، شــاهد جهش تولید نیروگاه های ســیکل ترکیبی در 

نیمه نخست امسال به عنوان واحدهای تولیدکننده برق دوست دار محیط  
زیست هستیم.

تبدیل نیروگاه های گازی به ســیکل ترکیبــی از کارآمدترین روش های 
بهبود بازدهی نیروگاه های حرارتی کشور به شمار می آید که نه تنها برای 
صنعت برق، بلکه برای محیط زیســت و صرفه جویی در مصرف سوخت 
نیز بســیار موثر اســت و در سال های آینده شــاهد تاثیرات گسترده آن 
خواهیم بود. فقط از محل افتتاح این واحدهای جدید ســالیانه ۲ میلیارد 

مترمکعب در مصرف سوخت صرفه جویی خواهد شد.
همچنین در این میان ســهم واحدهای گازی در تولید برق نیمه نخست 
امســال 4۸ میلیون مگاوات ســاعت و ســهم واحدهای بخاری نیز 4۵ 

میلیون مگاوات ساعت بوده است.
پیشتر هم »محمد رمضانی« معاون توسعه طرح های شرکت برق حرارتی 
گفته بود: از شروع به کار دولت سیزدهم تاکنون 40 واحد نیروگاه حرارتی 
جدید به ظرفیت پنج هزار و ۷0۵ مگاوات در راســتای کمک به کاهش 
ناترازی، اشــتغال زایی و ایجاد برق پایدار در شــبکه سراسری وارد مدار 

شده است.

سهم نیروگاه های حرارتی از تامین برق پایدار کشور چقدر است؟

عضو هیئت مدیره اتحادیه پوشــاک ایــران با بیان 
اینکــه در حال حاضر بــا بالاترین حجم پوشــاک 
قاچاق در ســطح عرضه مواجه هستیم، تصریح کرد: 
اخیرا علاوه بر پاکستان، ترکیه و بنگلادش، درهای 
چین هم باز شــده و این کشور در حال جبران عقب 
افتادگی های خودش در دوران کرونا است و کالاهای 
استوک و تاناکورا به صورت کیلویی و با قیمت خیلی 

پایین وارد کشور می شود.
مجید افتخاری در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در 
هیچ کدام از لیست ها اسامی برندهای محرز پوشاک 
قاچاق، بازیگران اصلــی قاچاق حضور ندارند، گفت: 
این بازیگران اصلی در سال های اخیر سهم بازار قابل 

توجهی را به خود اختصاص دادند.
وی با اشــاره به ممنوعیت واردات پوشــاک از سال 
1۳۹۷ گفت: در این شــرایط این سوال مطرح است 
که چگونه این حجم برند خارجی در بازار فعال است.

افتخاری با بیان اینکه متولی برخورد با قاچاق پوشاک 
مشــخص نیســت، تصریح کرد: برای مثــال گفته 
می شود جمع آوری تابلو برندهای خارجی، مربوط به 
وزارت ارشاد یا شهرداری است و متولی خاصی ندارد. 
اما متقاضیات فعالیت، نامی مشــابه برندهای خارجی 
ثبت کردند و مشــغول به فعالیت شدند. در اصل این 
افراد ثبت غیرواقع یا غیرقانونی کردند و همین مجوز 
را هم به ناظران نشان می دهند و این در حالی است 
که مجوز ثبت، مجوز فعالیت نیست. به همین ترتیب 

تابلوی برندهای خارجی به فعالیت ادامه می دهند.
عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و 
پوشاک ایران با بیان اینکه مجوز شرکت های خارجی 
در ایران از سال  1۳۹۸ تمام شده، تصریح کرد: برخی 
از این برندها در ایران واحد تولیدی دارند، اما بخش 
کمــی از محصولاتی که عرضــه می کنند در داخل 

تولید و الباقی را وارد می کنند.

وی با بیان اینکه حتی وزارت صمت هم متولی بحث 
قاچاق نیست، تصریح کرد: ستاد مقابله با قاچاق کالا 
و ارز هم می گوید کار این نهاد ســتادی است و ناجا 
باید پای کار بیاید. بنابراین می توان گفت هیچ کس 

قاچاق را گردن نمی گیرد.
افتخاری بــا بیان اینکه در حال حاضــر با بالاترین 
حجم پوشاک قاچاق در سطح عرضه مواجه هستیم، 
تصریح کرد: تخمین زده می شود در حال حاضر ۳.۵ 
میلیارد دلار پوشــاک قاچاق در ســطح عرضه وجود 

دارد.
وی افزود: اخیــرا درهای چین هم باز شــده و این 
کشــور در حال جبران عقب افتادگی های خودش در 
دوران کرونا اســت. پاکستان، ترکیه و بنگلادش هم 
همچنان در بازار قاچاق ایران حضور دارند و کالاهای 
استوک و تاناکورا به صورت کیلویی و با قیمت خیلی 

پایین وارد کشور می شود.

بــه گفته عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات 
نساجی و پوشاک ایران، در سال های گذشته سفر به 
چین انجام نمی شد و این کشور تبدیل به بازیگر سوم 
یا چهارم در بازار ایران شــده بــود، اما الآن درها باز 
شــده و قاچاق پوشاک از این کشور در حجم بالایی 
صــورت می گیرد. البته با توجه بــه اینکه افرادی در 
تابستان به چین ســفر کردند که برای خرید کالای 
زمستانی دیر است، پیش بینی می شود پوشاک چینی 
بــرای بازار عید به کشــور برســد و احتمالا چین با 
اختــلاف تبدیل به بازیگر اول بازار شــب عید ایران 

خواهد شد.

عضو هیئت مدیره اتحادیه پوشاک عنوان کرد:

ورود پوشاک چینی به بازار پوشاک قاچاق ایران



اجتماعی

رئیس ســازمان هواشناسی کشــور از برگزاری مناقصه 
بــرای راه اندازی فاز دوم ســامانه هشــدار ســیل خبر 
داد و اظهــار کرد: با برگزاری این مناقصه در تلاشــیم 
تــا بتوانیم به اطلاعات بیشــتری از شــرایط دِبی آب 
 رودخانه هــا در بالادســت و مراکــز جمعیتی دســت

یابیم.
به گزارش ایسنا، سامانه هشدار سیل یکی از شیوه های 
دست یابی به اطلاعات درباره حوضه های آبریز است که 
بــه پیش بینی های با کیفیت و اثر محــور در بازه زمانی 
کوتاه مــدت کمک می کند و بــرای راه اندازی و فعالیت  
آن به اطلاعات از ســوی غالب دســتگاه ها نیاز است. 
 این ســامانه دو بخش اصلی نرم افزاری و سخت افزاری

دارد.
بخش ســخت افزاری همان توســعه شــبکه دیدبانی 
اســت، یعنــی تجهیــزات شــبکه باران ســنجی و یا 
تجهیزات شبکه رادارهای کشــور که باید تکمیل شود 
و در کنار این موارد زیرســاخت اعــم از زمین، اینترنت، 
ســرورهایی بــرای عملیات پردازشــی نیاز اســت. در 
حوزه نرم افزاری نیــز  پیش بینی های کاربردی با جفت 
 کــردن دو مدل هواشناســی و حوزه کاربــردی انجام 

می شود.
رئیس سازمان هواشناســی درباره لزوم ایجاد و تقویت 
این ســامانه گفته بود: نکته ای که توســط سازمان های 
بین المللــی به ما توصیه می شــود این اســت که لزوما 
نیاز نیســت که میزان بارش توســط ما اعلام شود. در 
واقع عــدد مهم نیســت. پیش بینی ها باید بر اســاس 
تاثیرات آن انجام شــود. برای مثال مــا باید بدانیم که 
نفوذپذیری خاک محل مورد نظر چقدر است؟ همچنین 
باید بدانیم که ســازه های ناپایــدار در برابر باد کدامند؟ 
ایــن ضرورت وجــود پایــگاه داده ای جامــع که همه 
این اطلاعات را شــامل شــود را به ما گوشزد می کند 
 بنابراین این ســامانه به پیش بینی های اثرمحور کمک

می کند.
ســحر تاجبخش در گفت و گو با ایســنا درباره آخرین 
وضعیت ســامانه هشدار ســیل اظهار کرد: خوشبختانه 
همکاری مناسبی از سوی وزارت نیرو و جهاد کشاورزی 
انجام شده اســت چون به منظور اجرای قانون مدیریت 
بحران، ســازمان هواشناسی مکلف اســت که با تمام 
دســتگاه ها به ویژه این دو وزارتخانه در حوزه ســیل در 
ارتباط باشد. سازمان هواشناسی باید داده ها و اطلاعاتی 
را از دســتگاه ها دریافت کند چراکه در کشور به برخی 
باید دسترســی  اطلاعات همچــون دبــی رودخانه ها 
 برخط داشــته باشــیم. بخشــی از این کار انجام شده 

است.
وی افزود: فاز یک راه اندازی نرم افزار ســامانه هشــدار 
ســیل ســال گذشــته انجام شــد و همکاران سازمان 
هواشناســی در مراکز پیش بینی از اطلاعات ۵۵۰ نقطه 
استفاده می کنند. پیش بینی دبی آب تنها در ۵۵۰ نقطه از 
کشور انجام می شود اما اصلا کافی نیست چراکه کشور 
 ما بســیار پهناور است و توپوگرافی بســیار پیچیده ای

دارد.
رئیس ســازمان هواشناسی کشــور ادامه داد: برای فاز 
دوم نیز در حال برگزاری یک مناقصه هستیم تا بتوانیم 
به این ۵۵۰ نقطه ۳۰۰۰ نقطــه دیگر را اضافه کنیم تا 
بــه  اطلاعات دبی رودخانه ها در بالادســت و در مراکز 
جمعیتی تا حد امکان دسترسی پیدا کنیم تا بدانیم بارشی 
که رخ می دهد با منابعی که در ســطح زمین اســت آیا 
منجر به رخداد سیل یا طغیان رودخانه و مواردی از این 

قبیل می شود یا خیر؟
وی افــزود: برخی از این اطلاعات در اختیار وزارت نیرو 
بود که بخشــی از آن را دریافت کرده ایم. این اطلاعات 
درباره شرایط حوضه های آبریز بود. برای فاز دوم اجرای 
مدل ها را نیز در دســتور کار قــرار دادیم که به صورت 
مناقصه برگزار می شود و طی هفته آینده برنده مناقصه 
مشخص خواهد شــد و فکر می کنم تا یک سال و نیم 
آینده بتوانیم فاز دوم سامانه هشدار سیل را نیز راه اندازی 

کنیم.
رئیس ســازمان هواشناسی کشــور ادامه داد: آنچه در 
بخش ســخت افزاری برای ســامانه هشــدار سیل به 
شــمار می آید، توسعه شــبکه دیدبانی است بنابراین آن 
در دســتور کار قــرار داده ایم و جزو وظایــف اصلی ما 
است. خوشــبختانه توانسته ایم طی ســال های اخیر در 
توسعه ایستگاه های خودکار و ایستگاه های باران سنجی 
فعالیت های خوبی داشــته باشیم اما در زمینه رادارها که 
یکــی از ابزارهای موثر در پیش بینی های کوتاه اســت، 
باید بتوانیم کشــور را به رادارهای بیشتری تجهیز کنیم 
 و ضرورت تامین اعتبار قابــل توجه در این حوزه وجود

دارد.
تاجبخــش در پایان تصریح کرد: البتــه با اعتباراتی که 
ســازمان هواشناســی دارد، برنامه را پیش  خواهیم برد 
اما برای افزایش ســرعت انجام کار، نیازمند منابع مالی 

بیشتری است.

جایزه بنیاد کویت برای ســال ۲۰۲۲ به دلیل تحقیقات 
و فعالیت در حوزه کنترل ســرطان، بیماری های قلبی و 
دیابت در منطقه مدیترانه شــرقی به دکتر افشین استوار، 
رئیس پژوهشــگاه علوم غدد و متابولیسم دانشگاه علوم 

پزشکی تهران اهدا شد.
به گــزارش ایرنا از وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی، این جایزه تحت عنوان مؤثرترین فرد در زمینه 
اقدامات پیشــگیری و کنترل بیماری  های غیرواگیر به 
ویژه بیماری  های قلبی عروقی در ســطح کشــورهای 

منطقه مدیترانه شرقی اهدا شد.
این جایزه هر ساله با بررســی عملکرد محققانی که در 
این زمینه فعالیت دارند به یک نفر تعلق می گیرد. هزینه 

این جایزه نیز توسط بنیاد دولت کویت تأمین می  شود.
در ســال جاری در بین ۲۲ کشور، این جایزه به یک فرد 
ایرانی تعلق گرفت که افتخاری برای جامعه علمی کشور 
است. به دلیل عدم به موقع صدور ویزا برای دکتر استوار، 
دکتر محمد حســین نیکنام دستیار ویژه وزیر بهداشت و 
مدیــرکل همکاری های بین الملل این جایزه را دریافت 

کرد.
 

مدیرکل دفتر مشاوره و امور روانشناختی معاونت سلامت 
اجتماعی ســازمان بهزیستی کشــور از ثبت نام بیش از 
۱۰۰ هزار زوج طی ۶ ماهه اول ســال جاری در سامانه 
»تصمیــم« خبر داد و گفت: با ارائه خدمات مشــاوره و 
روانشناسی در قالب ســامانه تصمیم، در ۲۰.۳ درصد از 
این افراد ســازش و بازگشت به زندگی مشترک گزارش 

شده است.
معصومه توکلی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به ارائه 
خدمات مشاوره و روانشناســی به منظور کاهش طلاق 
در قالب ســامانه »تصمیم«، اظهار کرد: این مسئولیت از 
سال ۱۳۹۵ به سازمان بهزیستی داده شد تا در قالب ارائه 
خدمات مشاوره و روانشناختی به منظور کاهش تعارضات 
زوجین و بازگشت به زندگی مشــترک، این خدمات در 

شهرهای با جمعیت بیش از ۵۰،۰۰۰ نفر ارائه شود.
وی درخصوص برنامه سازمان برای ارائه این خدمات در 
شــهرهای کمتر از ۵۰ هزار نفر نیز توضیح داد: سازمان 
بهزیســتی آمادگی کامل برای توسعه خدمات به شرط 
فراهم آمــدن منابع لازم را دارد. در حــال حاضر نیز از 
ظرفیت های دیگر سازمان بهزیستی در این شهرستان ها 

برای ارائه خدمات استفاده می شود.
مدیر کل دفتر مشــاوره و امور روانشــناختی ســازمان 
بهزیستی کشــور با اشاره به روند فعالیت سامانه تصمیم 
و نحــوه ارجاع متقاضیان طلاق توافقی به این ســامانه 
اینطور توضیــح داد: زوجین برای دریافت مشــاوره در 
ابتدا باید به ســایت زمان مراجعه کرده و بعد از انتخاب 
زمان مشــاوره، واحد ارزیابی روانی و اجتماعی برای آنها 
مشخص می شود. در نهایت یک جلسه غربالگری روانی 
و اجتماعی با حضور تیمی متشکل از روانشناس، مددکار، 
مشــاوره حقوقی و مذهبی برگــزار و ارزیابی لازم انجام 
می شود. پس از آن به مرکز مشاوره ارجاع داده می شوند. 
پس از ارزیابی روانی و اجتماعی زوجین تصمیم می گیرند 
که ادامه فرآیند تخصصی مشاوره را در کدام مرکز انجام 
دهند. لازم به ذکر است که زوجین حداقل از چهار جلسه 
مشاوره  به مدت ۴۵ دقیقه بهره مند می شوند و در نهایت 
نتایج جلسات ثبت و به دفاتر پیشخوان ارسال می شود تا 

در اختیار قاضی پرونده قرار گیرد.
به گفته وی، طی سال گذشــته حدود ۸۲۰ هزار جلسه 
مشاوره برای ۱۸۵ هزار زوجِ متقاضی طلاق ارائه شد که 
در این بین، بالغ بر ۲۱،۷درصد زوجینِ متقاضی طلاق به 

مرحله سازش رسیده و به زندگی زناشویی بازگشته اند.
توکلــی همچنین اعلام کرد که طی ۶ ماهه اول ســال 
جاری بیش از ۱۰۰ هزار زوج وارد ســامانه تصمیم شدند 
و برای ارائه خدمات مشاوره و روانشناسی ثبت نام کردند 
که تاکنون بالغ بر ۳۳۰ هزار جلســه مشــاوره و خدمات 
روانشناســی برای آنها برگزار شــده و نرخ سازش ۲۰.۳ 

درصد گزارش شده است.
مدیرکل مشــاوره و امور روانشــناختی معاونت سلامت 
اجتماعی سازمان بهزیستی کشور با اشاره به اینکه جلسه 
اول خدمات مشاوره و روانشناسی در قالب سامانه تصمیم 
بــه صورت رایگان برای زوجین برگزار می شــود، گفت: 
طی ســال گذشته ۱۸۵ هزار جلســه رایگانِ غربالگری 
زوجین ارائه شــد و از سوی دیگر برای بالغ بر ۱۰ درصد 
مراجعان که فاقد بضاعت مالی جهت پرداخت هزینه های 
جلسات مشــاوره طلاق بوده اند، چهار جلسه مشاوره به 

صورت رایگان ارائه شده است.
وی تصریح کرد: در سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۳۰ میلیارد تومان 
یارانه از ســوی بهزیســتی برای جلســات غربالگری و 

مشاوره زوجینِ نیازمند، هزینه شده است.
توکلی در پاسخ به این سوال که عمده مشکلات زوجینِ 
متقاضی طلاق مربوط به چه مشــکلاتی است؟، گفت: 
مهارت های ناکافی زوجین در برقراری تعامل مناسب با 
همسر و عدم آگاهی از مهارت های حل تعارض، از عمده 

مشکلات زوجین محسوب می شود.

مدیرکل دفتر توانمندسازی خانواده و زنان سازمان بهزیستی 
کشور از حمایت تحصیلی و آموزشی بهزیستی از ۱۲۴ هزار 
فرزند دانش آموز و بیش از هفت هزار فرزند دانشجوی زنان 

سرپرست خانوار خبر داد.
نرجــس خاتون اســعدی خلیلی در گفت و گــو با خبرنگار 
جامعه ایرنا افزود: با توجه به اینکه مســیر رشــد تحصیلی 
فرزندان خانوارهای تحت پوشش گاهی با سختی و مشقت 
بیشتری در مقایسه با سایر خانوارهای جامعه مواجه هستند، 
دفتر امور خانواده و بانوان بهزیستی کشور به منظور تقویت 
بنیه علمی، تشــویق و ترغیب دانش آموزان و دانشــجویان 
به ادامــه تحصیل از ۱۲۴ هزار دانش آمــوز و هفت هزار و 
۲۰۳ دانشــجوی خانوار زن سرپرست تحت پوشش در حال 
تحصیل در دانشــگاه های کشور در مقاطع مختلف در قالب 

پرداخت کمک هزینه تحصیلی حمایت می کند.
وی خاطرنشان کرد: تجلیل ۱۰۰ نفر از دانش آموزان تحت 
پوشش دارای رتبه زیر هزار در کنکور سراسری سال  ۱۴۰۱ 

و اجــرای اردوی فرهنگی و زیارتی و پرداخت کمک  هزینه 
سفر به عتبات عالیات به دانشجویان دارای رتبه برتر همراه 
بــا یک نفر از اعضای خانواده آنان در ســال جاری از دیگر 

اقدامات دفتر امور خانواده و بانوان بهزیستی کشور است.
مدیرکل دفتر توانمندسازی خانواده و زنان سازمان بهزیستی 
کشور گفت: پیگیری تمدید تفاهمنامه با یک موسسه علمی 
- آموزشــی برای ارائه خدمات آموزشــی و کمک آموزشی 

رایگان از جمله بورســیه تحصیلی، مشاوره آموزشی و ارائه 
کتب کمک آموزشــی از اقدامات دفتر امور خانواده و بانوان 

بهزیستی کشور است.
دوران  در  آموزش هــای لازم  افــزود:  خلیلــی  اســعدی 
بلــوغ و نوجوانی بــرای دانش آموزان مقاطــع مختلف در 
راســتای ارتقــای مهارت های زندگــی و همچنین اجرای 
برنامه های آگاه ســازی از قبیل پیشــگیری از معلولیت ها و 
آســیب های اجتماعی برای دانش آمــوزان با بهره گیری از 
 ظرفیت های درون ســازمانی از دیگــر اقدامات این حوزه

است.
وی با اشاره به آمار دانشجویان جامعه هدف براساس مقاطع 
تحصیلــی، تصریح کرد: یکهزار و ۳۸۷ دانشــجو در مقطع 
کاردانی، چهار هزار و ۸۰۹ دانشــجو در مقطع کارشناسی، 
۸۵۸ دانشجو در مقطع ارشد و ۱۴۹ دانشجو در مقطع دکترا 
از حمایت های تحصیلی و آموزشــی بهزیســتی برخوردار 

هستند.

    روانشناسی 
  

رئیس سازمان هواشناسی خبر داد:

پیش بینی راه اندازی سامانه هشدار 

سیل تا یک سال و نیم آینده
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جایزه بنیاد کویت برای سال ۲۰۲۲ 
به یک ایرانی رسید

ضمن تشریح روند فعالیت »سامانه تصمیم« اعلام شد:

بازگشت به زندگی مشترک ۲۰ درصدِ 
زوجینِ متقاضی »طلاق« 

مدیــرکل دفتر بهبود تغذیــه جامعه وزارت 
بهداشــت بــا اشــاره بــه محدودیت های 
بودجه ای برای اجرای برنامه »شیرمدرسه«، 
گفت: خوشــبختانه انجمن لبنیات و صنایع 
لبنی پا پیش گذاشتند تا برای اجرای مناسب 
برنامه شیر مدرسه به دولت کمک کنند و در 
این راستا در دو اســتان خراسان رضوی و 
فارس، بخش خصوصــی، خیرین و انجمن 
لبنیات اعلام آمادگی کردند که شیرمدرسه 

را تامین کنند.
دکتــر احمــد اســمعیل زاده در گفت وگو با 
ایســنا، درخصوص سیاست  وزارت بهداشت 
برای اجرای برنامه  ارائه شــیر در مدارس، 
گفت: طبق قانون، انجام برنامه شیرمدرسه 
بر عهده وزارت آموزش و پرورش اســت و 
وزارت بهداشــت به عنوان متولی سلامت 
جامعه نقش مطالبه گر دارد. ســالیان ســال 
اســت که برای بهبود وضعیت مصرف شیر 
و لبنیــات یکــی از بازوان قــوی را برنامه 
شیرمدرســه می دانیم که قانون آن مصوب 

شده است.

وی با اشــاره بــه اینکه طی ســالیان قبل 
به دلیــل برخــی محدودیت هــای مالی،  
بودجه لازم برای اجــرای برنامه در اختیار 
وزارت آموزش و پــرورش قرار نمی گرفت، 
اظهــار کرد: البتــه از ابتدای ســال جاری 
هــر دو وزارتخانه مســئول در این بخش 
شــدیدا به دنبال اجرای برنامه شیرمدرسه 
 بوده انــد تا امســال بدون مشــکل اجرایی 

شود.
مدیــرکل دفتر بهبود تغذیــه جامعه وزارت 
بهداشت، افزود: البته طبق اطلاعاتی که به 
دست ما رسیده اســت، می دانیم که امسال 
خــود وزارت آموزش و پــرورش موفق به 
دریافــت بودجه اجرای برنامه شیرمدرســه 
نشده است اما، خوشبختانه انجمن لبنیات و 
صنایع لبنی پا پیش گذاشتند تا برای اجرای 
مناســب برنامه شیر مدرسه به دولت کمک 

کنند.
او تاکید کرد: در این راســتا در دو اســتان 
خراسان رضوی و فارس، بخش خصوصی، 
خیرین و انجمن لبنیات اعلام آمادگی کردند 

که شیرمدرســه را تامین کنند اما، نمی توان 
تنها به بخش خصوصی متکی بود و سازمان 
برنامه و بودجــه و وزارت آموزش و پروش 
باید بودجه لازم برای برنامه شیر مدرسه را 

تامین کنند.
اســمعیل زاده با اشــاره به اینکه برای رفع 
موانع و چالش های این بخش راهکارهایی 
از سوی بخش خصوصی پیشنهاد شده است، 
تصریح کرد: در حال بررســی این راهکارها 
هستیم تا بخش های اجرایی را اصلاح کنیم. 
طی مکاتباتی که با وزارت آموزش و پروش 
داشــته ایم اعلام کردیم که اگر قرار اســت 
بخــش خصوصی به کمک اجــرای برنامه 

بیاید،  بهتر است با اولویت مناطق روستایی، 
حاشیه شهری و نهایتا شهری انجام شود.

وی افزود: اگر دولت بتواند تامین بودجه کند 
طبیعتا اولویت ما در اجرای برنامه، ۸ استان 
بلوچستان،   کمتر برخوردار مانند سیستان و 
هرمزگان، کرمان و... است که البته هنوز به 
دلیل محدودیت های بودجه ای به این مرحله 

نرسیدیم.
او درخصوص پروتکل های ارائه شیرمدرسه،  
برنامه شیرمدرسه  بیان کرد: دســتورالعمل 
به این صورت اســت که شیر با چربی ۲.۵ 
درصد هر روز به دانش آموزان ارائه شود اما، 
محدودیت منابع طی سالیان اخیر سبب شد 
برنامه آنگونه که طبق دســتورالعمل است، 

اجرایی نشود.
مدیــرکل دفتر بهبود تغذیــه جامعه وزارت 
بهداشــت در پایان، تاکید کــرد: اکنون نیز 
که بخــش خصوصی برای اجــرای برنامه 
در دو اســتان اقدام کرده اســت ما همین 
دســتورالعمل را مطرح کردیم اما اگر منابع 
محدودی دارند پیشنهاد ما ارائه شیر به مدت 
ســه روز در هفته است. خوشبختانه با ورود 
دولت فعلا مقرر است برنامه شیر مدرسه به 
صورت دو بار در هفته در کشور شروع شود 

تا در مراحل بعد برنامه کامل تر شود.

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت اعلام کرد:

محدودیت های بودجه ای برنامه »شیرمدرسه« 

اگر به طور ناگهانی دچار ســوزش ســر دل 
می شــوید و پیش از آن هرگز چنین مشکلی 
نداشــتید، این حالت را یک هشــدار در نظر 

بگیرید.
به گزارش ایسنا، سوزش سر دل، ترش کردگی 
یا رفلاکس اســید معده، احساس سوزش تند 
و تیزی اســت که در معده تولید می شود، از 
قفســه ســینه عبور می کند و گاهی به گلو 
می رسد. غذا، دارو، وضعیت سلامت، بارداری، 
سیگار کشیدن و استرس همگی از علت های 

شایع سوزش سر دل  هستند.
اگرچه ایــن عارضه ناراحت کننده اســت اما 
در بیشــتر موارد موقتی اســت و خودبه خود 
برطرف می شــود. با این حال ســوزش سر 
دل طولانی مــدت یــا مکرر ممکن اســت 

نشان دهنده مشکلی بزرگ تر باشد.
سایت تخصصی »وِری وِل هلث« در مقاله ای 
به بررســی برخی دلایل ســوزش ســر دل 

پرداخته است.
ســوزش ســر دل زمانی پیــش می آید که 
اســیدهای گوارشــیِ معده در مری، لوله ای 
که دهــان و معده را به هــم وصل می کند، 
جریان می یابد و پوشش داخلی آن را تحریک 
می کنــد. این حالت وقتی رخ می دهد که نوار 
عضله ای کــه باید این مســیر رو به بالا را 
ببندد- اسفنکتر تحتانی مری یا همان دریچه  
مری یا ال ای اس )LES(- بــه اندازه کافی 

محکم بسته نشده است.
همه چیــز از آنچه می خورید یا می نوشــید 
زمینــه ای، می تواند  بیماری های  تــا  گرفته 
ال ای اس را ضعیــف کند و به حمله ناگهانی 

رفلاکس اسید منجر شود.
محرک های غذایی

بیشــتر موارد سوزش ســر دل به دلیل آنچه 
می خوریم یا می نوشــیم پیــش می آید. این 
ناراحتی نشانه بارز ســوء هاضمه است؛ یعنی 
زمانی که معده شــما بعد از خــوردن غذا یا 
میان وعده با مشــکل مواجه می شــود. این 
مشکل همچنین باعث آروغ زدن، نفخ معده، 
احساس سیری، حالت تهوع و گاز بعد از غذا 

می شود.
الگوهــای مصرف خــاص نظیر نوشــیدن 
بیش از حد نوشــیدنی های الکلی، کافئین یا 
نوشابه های گازدار و همچنین تند غذا خوردن 
یا دراز کشــیدن فوری بعــد از غذا خوردن، 
خطر ســوءهاضمه را افزایش می دهد و سبب 

رفلاکس اسید معده می شود.

غذاها و نوشیدنی هایی که ممکن است باعث 
سوزش سر دل شوند، عبارتند از:

الکل
قهوه یا نوشیدنی های کافئین دار

نوشیدنی های گازدار
شکلات

نعناع و نعناع تند
غذاهای تند، چرب یا پُرچربی

گوجــه فرنگی، پیــاز یا مرکبــات )غذاهای 
اسیدی(

رفلاکس اسید معده
برخی افــراد گاهی دچار یــک نوع مزمن و 
تشدیدکننده رفلاکس اســید معده می شوند 
کــه آن را بیماری رفلاکــس معده به مری 
)GERD( می نامنــد. این زمانی اســت که 
به علت شــرایط زمینه ای، دو یــا چند بار در 
هفته ســوزش سر دل و بازگشت مجدد اسید 
معده پیش می آیــد. از دیگر علائم رفلاکس 
معده می توان به ســرفه، خس خس ســینه، 
حالت تهوع، مشــکل در بلع و گرفتگی صدا 

اشاره کرد.
عوارض جانبی داروها

یکی دیگر از دلایل ســوزش سر دل مصرف 
دارو است.

طیف وســیعی از داروها از جملــه داروهای 
ایبوپروفن  مانند  غیراســتروئیدی  ضدالتهاب 
خــاص،  آنتی بیوتیک هــای  آســپرین،  و 
و  آتروپیــن  ماننــد  آنتی کولینرژیک هــا 
والیوم  مانند  آرام بخش  داروهای  بنزوتروپین، 
)دیازپام( یا آتیوان )لورازپام( و برخی داروهای 
ضدافسردگی باعث سوزش سر دل می شوند.

بارداری
اگر باردارید و ناگهان احساس سوزش سر دل 
می کنید، بدانید که این نوع رفلاکس اســید 
از ترشــح هورمون های پروژسترون و  معده 
اســتروژن در دوران بارداری ناشــی و باعث 
شل شدن اســفنکتر تحتانی مری یا دریچه  
مری می شود. علاوه بر این، بر اثر رشد جنین 
در طول بارداری، اندازه رحم بزرگ می شود و 

به شکم فشار می آورد.
سیگار کشیدن

ســیگار کشــیدن نیز بر ســلامت دستگاه 
گوارش اثــر می گذارد. نیکوتیــن موجود در 
ســیگار می تواند دریچه های مری را شــل 
کند و خطر ســوزش سر دل را افزایش دهد. 
پژوهشی نشان داد که ۱۴۱ نفر از کسانی که 
توانسته بودند سیگار کشیدن را ترک کنند در 

مقایسه با افرادی که ســیگار را ترک نکرده 
بودند، موارد کمتــری از ابتلا به این عارضه 

را گزارش کردند.
افزایش سن

برخی افراد در نتیجه ســالخوردگی و کهولت 
ســن ابتلا به این ناراحتی را گزارش کردند. 
بر اثر افزایش سن، ماهیچه های دریچه مری 
ضعیف می شود و بر توانایی آن در جلوگیری 
از خروج اســیدهای معــده از معده اثر منفی 
می گذارد. در نتیجه، خطر حمله های رفلاکس 
اسید معده افزایش می یابد و همین امر باعث 

سوزش سر دل می شود.
فشار روی شکم

اضافه وزن یکی دیگر از عوامل ســوزش سر 
دل است. چاقی، ســوزش سر معده را بیشتر 
می کنــد. در برخــی موارد، علــت رفلاکس 
ناگهانی اســید معده را می توان در لباس های 
تنگی یافت که فشــار زیادی به شــکم وارد 

می کنند.
اضطراب

در پژوهش های متعدد به ارتباط بین سلامت 
روان و دستگاه گوارش بدن اشاره شده است. 
اضطراب و افسردگی خطر ابتلا به رفلاکس 
اسید معده را افزایش می دهد. سوزش سر دل 
یکی از علائم اختلال روان و اضطراب است.

زخم معده
زخم معده به زخمی گفته می شود که به دلیل 
عفونت، استفاده از داروهای ضدالتهاب یا غیر 
اســتروئیدی و تومور در پوشش معده ایجاد 
می شود. سوزش سر دل از علائم شایع زخم 
معده است که همراه با احساس سوزش مبهم 
در معده، از دســت دادن اشــتها، آروغ زدن، 
حالت تهــوع و کاهش ناگهانــی وزن ظاهر 

می شود.
سوزش سر دل در زنان و مردان چگونه 

است؟
به گزارش ایندیپندنت، زنان و مردان ممکن 
است تجربیات متفاوتی از این بیماری داشته 
باشــند. علاوه بر این، برخی از افراد در شب 
دچار حمله های رفلاکس اسید معده می شوند 

که روی خواب آن ها اثر می گذارد.
اگرچه میزان ناراحتی سوزش سر دل در زنان 
و مردان مشابه اســت، تفاوت هایی در نحوه 
مواجهه آن ها با بیماری وجود دارد. مطالعات 
رفلاکس معده در زنان نشان می دهد که زنان 
بیشــتر احتمال دارد علائم سوزش سر دل را 

گزارش کنند.

عوارض رفلاکس اســید معده مانند التهاب و 
ســرطان مری، افزایش چشمگیری در اواخر 
زندگی زنان دارد که به نقش بالقوه استروژن 
در بــه تاخیر انداختن شــروع این بیماری ها 

اشاره می کند.
در مردان، میزان بیشتری از عوارض مرتبط با 
سوزش سر دل مانند التهاب و سرطان مری 
گزارش شده اســت. با این حال، تفاوت های 
جنســیتی در گزارش ها وجــود دارد و مردان 
کمتر از زنان علائم رفلاکس معده را گزارش 

داده اند.
چگونه سوزش سر دل ناگهانی و مداوم 

را مهار کنید؟
اگرچه ســوزش ســر دل می تواند آزاردهنده 
باشــد و اثر محسوسی بر کیفیت زندگی شما 
بگذارد، کارهای زیادی بــرای مدیریت این 

وضع می توانید بکنید.
راهبردهــای موثری بــرای کنترل رفلاکس 
اســید معده ناگهانی و مداوم و پیشگیری از 
آن وجود دارد؛ از ایجاد تغییر در سبک زندگی 
و رژیــم غذایــی گرفته تا دقــت در مصرف 
داروهای بدون نســخه از جملــه این موارد 

هستند.
برخی از راهبردهای مهار رفلاکس معده:

- از مصرف خوراک های تحریک کننده مانند 
غذاهای تند و اسیدی و نوشیدنی های حاوی 

کافئین پرهیز کنید.
- بعد از خوردن غذا، قبل از دراز کشــیدن یا 

خم شدن یا ورزش، چند ساعت صبر کنید.
- حجم وعده های غذایی را کاهش دهید.

- سیگار کشیدن یا جویدن تنباکو را متوقف 
کنید.

- لباس های گشاد انتخاب کنید که به شکم 
فشار نیاید.

- اگر اضافه وزن دارید یا چاق  هستید، وزنتان 
را کم کنید.

- اســترس را کاهش دهید و با مدیتیشــن، 
یوگا یا دیگر روش های کششــی با اضطراب 

مقابله کنید.
- از مصرف داروهای بدون نســخه پزشک 

خودداری کنید.

چند نکته درباره سوزش ناگهانی سر دل
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قسمت هفدهم:

در بیان اوصاف شُعرا و اخلاق ادبا فرماید:

خبر دارد هر آن کس هوشیار است

که شاعر در جهان بی بند و بار است

گذارد با تو گر قول و قراری

نباشد قول او را اعتباری

برای او از این بهتر مَثل نیست

که در حرفش نشانی از عمل نیست

بخواند شعرها در وصف معشوق

چه معشوقی که خود ناگشته مخلوق

همان یاری که بهرش اشک بارد

وجود خارجی هرگز ندارد

ببافد یک دو جین ابیات مغلق

به وصف دلبر مجهول مطلق

به وصف »می« بخوان اشعار وی را

خودش هرگز ندیده رنگ »می« را

شنو)۱( فرموده..... خلاق بی چون

که »ما لایفعلون اما یقولون«

کند روباه را در شعر خود شیر

قدِ خم گشته ای را سرو کشمیر

لب همچون لبو را کان شکّر

سر همچون کدو را مشک اذفر

زمین شوره را رشک گلستان

»زلیخا کوره« را خورشید تابان

بله جانم! زبان شعر، این است

چه باید کرد؟ شاعر این چنین است

ز فردوسی و سعدی و نظامی

بیا تا حافظ و عطار و جامی

به جز اغراق گو چیزی نباشند

همه این ها سر و ته یک قماشند

سخن کوتاه کن ای مرد عاقل

حسین کُرد، بیرون شد ز منزل

پی نوشت:

-۱ کتاب، در این مصراع مشکل تایپی دارد. کلمه 

ی قبل از فرموده و بعد از فرموده خوانا نیست

  ادامه دارد...

کتاب مســتطاب حسین کرُد 
ی شبستر

?....اثر: مرحوم ابوتراب جلی

شماره 64253
شنبه 

22 مهر  1402

آن شب قدری که گویند اهل خلوت امشب است
چون به خلوت می روی آن کار دیگر را نکن!

*

آنان که خاک را به نظر کیمیا کنند
 یا حقّه باز یا که نظر باز بوده اند

*

از من جدا مشو که توام نورِ دیده ای
کاری نکن دوباره که من عینکی شوم

*

ای دلِ ریش مرا با لب تو حقّ نمک
بوسه ای لطف بفرما و نمک گیرم کن!

*

اهل نظر اسیر توانَد، از خدا بترس
 روزِ حساب، قیر به قیف تو می کنند

حمید نیک - نفس کرمان

حافظانه های حمید

۱
یک روز رهگذران دیدند که جلوی کتابخانه ی بزرگِ شــهر گاوی را بسته اند. گاوی به تمام معنا گاو! پُرهیبت 
و پرَوار. با چهره ای عبوس و چشــمانی خمار. اما چرا آنجا؟ - کســی این را نمی دانســت. جلوی گاو علوفه ی 
فراوان؛کنارش، دَلوی پر از آب و از گردنش، مقوایی آویزان. روی مقوا با خطی درشت نوشته شده بود: گاوِ نمونه.

شــهرتِ گاو در شهر پیچید. مردمِ انبوهی خود را به کتابخانه رساندند. گرچه به درون نرفتند، اما به تماشای گاو 
پرداختند. البته کارکنانِ کتابخانه هم مســئولیت بزرگی یافته بودند: پاســداری از گاو! کتابدارِ جوانی هم وظیفه 
داشــت که روزی ســه بار فضولاتِ گاو را جمع کند. به زنِ پیر و گوژپشتی هم دستور داده شده بود که هر روز 

صبح گاو را بدوشد. )البته گاوِ قدرشناس هم به جای شیر، شیر کاکائو صادر می فرمود!(

۲
ســه هفته گذشت. پس از آن، گاو نمونه را به شــمال، به زادگاهش بازگرداندند. اما هنوز یک سال نگذشته بود 
که گاو، بیمار شد؛ و چون بیماری اش را کسی تشخیص نداد، دار فانی را وداع گفت. در مرگِ گاو، کدخدای ده 
ســخنرانیِ شــیوایی نمود و در حالی که هق هق گریه می کرد، جمله ی همیشگی خود را تکرار کرد که در آن، 

کلمه ی » راجعون « همراه با اندوهی فراوان ظاهر می شد.

در ســوگِ  گاو
                         ?.......................    تورج رهنما

اثر: داود شهیدی

اثر: استاد غلامرضا کیانی رشید

آن سالک طیار، آن سفینه سیار، آن همدم بیمار، برانکارد نامدار که مولود آمبولانس است و کرامتش مشهور و ریاضتش مذکور. 
آورده اند که آن مخلص در بندگی در اوَان زندگی با پای خود به نزد افراد افگار می شتافت؛ و بیمار را بر دوش می کشید؛ و به نزد آمبولانس می 
 آورد. روزی در ماموریتی زمین خورده، و نخاع وی منقطع گشــت؛ و چون بیمه از کار فتادگی شــامل وی نشد، مجبور به ادامه فعالیت گشت، و 
از آن پس،  یکی از صحابه دوپای وی، و دیگری دو دستانش را گرفته، و بر بالین بیمار می بردند. به پاس همین کوشش و جوششش، محبوب 

نفوس گشته بود. چنان که برادر منفورش تابوبت بر وی رشک می برد و حسادت می ورزید.
در کتاب مسطتاب کرامات البرنکاردیه نقل کرده اند که روزی وی به خانه ی برادرخوانده اش تخت خواب که در منزل یکی از مدیران بیمه مشغول 

به خدمت بود رفت.  برانکارد از وی سوال کرد که مدیر را قبل از خواب تفکر چیست.
تخت پاســخ بداد: تا حدود ســاعت یک شــب، مرا شرم آید که گویم در چه فکریســت. اما پس از آن بدین می اندیشد  که عمل پیوند دست و 
انگشت و پا را نیز در زمره اعمال زیبایی قرار داده و از پوشش بیمه حذف گرداند. برانکارد سوال کرد که با چه ادله ای وی را چنین قصدی ست:

تخت پاســخ برآورد که او را عدله این اســت: هر که را دســت و پا هست در نظر خلق زبیا تر نماید .بنابراین پیوند دست و پا موجب زیبایی و در 
زمره اعمال زیبایی ست.

در همین حال صدای فغان بلندی در خانه طنین انداز شد و برانکارد را خبر آوردند که انگشت مدیر به ضرب ساطور منقطع گشته. برانکار روی 
برگرداند و گفت مرا تنها در زمان های اورژانسی وظیفه ی کار هست و در موارد مربوط به اعمال زیبایی بر من وظیفه ای نیست.

اما با پایه در میانی تخت  خواب، برانکارد بر بالین آن مدیر که بر آن  کارد خورده بود رفت و وی را به بهداری رساند.

برانکارد تذکــره 
      ?..........................محمدقریشی - گله دار

غلامرضا کیانی رشید
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ایلان ماســک، مدیر عامل شرکت اســپیس ایکس در یک 
ســخنرانی جدید اظهار داشــت که موشــک استارشیپ در 
تلاش بعدی خود، شــانس مناسبی برای رسیدن به مدار دارد 
و احتمالا یک استارشــیپ بدون سرنشین می تواند در عرض 

چهار سال آینده روی مریخ فرود بیاید.
به گزارش ایسنا و به نقل از آی ای، ایلان ماسک مدیرعامل 
اســپیس ایکس در یک ســخنرانی جدید گفت که موشــک 
استارشــیپ در دومین پرواز آزمایشــی خود شانس مطلوبی 

برای رسیدن به مدار زمین دارد.
اولین پرواز آزمایشی این موشک در ۲۰ آوریل ۲۰۲۳ با یک 
انفجار در ارتفاع به پایان رســید و با شکســت مواجه شد. با 
این حال، اســپیس ایکس اطلاعات زیــادی را از این تلاش 
جمع آوری کرد و موجب شد پیشرفت های زیادی حاصل شود.

اکنون این شــرکت فضایی خصوصی در آستانه پرتاب مجدد 
قدرتمندترین موشک جهان است و ماسک در یک سخنرانی 
تازه در کنگره بین المللی فضانوردی)IAC( باکو در جمهوری 
آذربایجان در مورد آنچه باید از پرواز دوم استارشیپ و فراتر از 

آن انتظار داشته باشیم، صحبت کرد.
صحبت ماسک در مورد پرواز دوم استارشیپ

ایلان ماســک در این ســخنرانی توضیح داد که نمی خواهد 
برای دومین راه اندازی استارشــیپ توقعات زیادی ایجاد کند. 
وی اغلب تاکید کرده اســت که اولیــن پرتاب با وجود وقوع 
انفجار، موفقیت آمیز تلقی می شود، چرا که چیزهای زیادی از 

آن آموخته شده است.
اسپیس ایکس مشــتاق است دوباره استارشــیپ را به پرواز 
درآورد، به  ویژه که مقامات ناســا اخیراً نگرانی های خود را در 
مورد تأخیر احتمالی فرود خدمه ماموریت »آرتمیس ۳« روی 

ماه به دلیل جدول زمانی توسعه استارشیپ ابراز کرده اند.
ماه گذشته سازمان هوانوردی فدرال)FAA( نتایج تحقیقات 
خود را در مورد اولین پرواز آزمایشی استارشیپ منتشر کرد و 
به ۶۳ اقدام اصلاحی اشــاره کرد که اسپیس ایکس باید برای 

جلوگیری از تکرار حادثه انجام دهد.
اندکی پــس از آن گزارش، ماســک در توییتی نوشــت به 
اسپیس ایکس برای تکمیل ۵۷ مورد اصلاحی از این ۶۳ مورد 
برای پرواز دوم استارشیپ تبریک می گویم. شایان ذکر است 
که شش مورد از آن ۶۳ مورد مربوط به پروازهای بعدی است.

با این حال، اسپیس ایکس برای دومین پرواز استارشیپ باید 
منتظر مجوز ســازمان هوانوردی فدرال باشــد. ضمن اینکه 
همچنین باید تاییدیه زیســت محیطی را از سازمان شیلات 

و حیات وحش ایالات متحده دریافت کند.
هنگامی که این موانع نظارتی از ســر راه برداشــته شــوند، 
استارشــیپ آمــاده پرتــاب خواهــد بــود، زیرا ماســک و 
اســپیس ایکس اخیراً در X)توئیتر ســابق( تاکید کرده اند که 

این موشک بزرگ در سکوی پرتاب کاملًا آماده شده است.
آنهــا برخی از تغییــرات زیــادی را که اســپیس ایکس در 
استارشیپ ایجاد کرده اســت، ذکر کرده اند. از جمله افزودن 
یک » هواکش میان ســطحی« و یک »ســپر حرارتی« در 
 )Super Heavy(بالای مرحله تقویت کننده ســوپر هوی
برای امکان جداســازی در مرحله ای که موشک بیش از حد 

داغ می شود.
اصلاحات استارشیپ و آینده پروازهای فضایی انسان

ایلان ماســک در ســخنرانی خود به برخــی از تغییراتی که 
اســپیس ایکس در استارشــیپ به وجود آورده، اشاره کرد. او 
گفت که این اولین باری اســت که اســپیس ایکس اقدام به 
جداسازی مراحل موشــک در حالت داغ می کند و افزود که 

این »پرخطرترین بخش پرواز« خواهد بود.
وی افــزود: اگر موتورها روشــن شــوند و فضاپیما در حین 
جداســازی مراحل، منفجر نشــود، فکر می کنم ما شــانس 

مناسبی برای رسیدن به مدار داریم.
اگر استارشــیپ به مدار برســد، قبل از فــرود آمدن بر فراز 
اقیانــوس آرام در نزدیکی هاوایی، کمتر از یک مدار کامل را 

به دور زمین پرواز خواهد کرد.
ماسک در جریان ســخنرانی گفت: اگر استارشیپ وارد مدار 
زمین شود، اسپیس ایکس برای اولین بار سپر حرارتی موشک 

را در هنگام ورود مجدد آزمایش خواهد کرد.
وی افزود: ما فکر می کنیم که ]ســپر حرارتی[ کارساز خواهد 
بود، اما مطمئن نیستیم که کار کند. بنابراین اگر کار نکرد، ما 
می خواهیم که روی اقیانوس آرام آزمایش شود، چرا که یک 
وسعت بزرگ آبی است که تقریباً هیچ انسانی روی آن نیست.

ماســک در طول ســخنرانی خود توضیح داد که نمونه اولیه 
موشک استارشیپ که برای پرواز دوم آماده می شود، متشکل 
از مرحله فوقانی موســوم به »شــیپ ۲۵« و »تقویت کننده 
 Saturn سوپر هوی ۹« اســت که تقریباً دو برابر موشک
V ناسا که برای برنامه آپولو بود، نیروی رانش ایجاد می کند.

وی با بیان اینکه اسپیس ایکس قصد دارد پس از ارتقای آتی 
موتورهــا، ۲۰ میلیون پوند نیروی رانش را در اختیار داشــته 
باشد، گفت: با ارتقاهایی که در دست انجام داریم، حدود سه 

برابر نیروی رانش در اختیار خواهیم داشت.
پرتــاب  بــرج  دارد  قصــد  همچنیــن  شــرکت  ایــن 
مکازیــلا)Mechazilla( را ارتقا دهد تا تقویت کننده های 
سوپر هوی بازگشتی را در هنگام بازگشت به زمین در آغوش 
بگیرد. ماســک می گوید این کار ممکن است طی یک سال 
آینده یا شاید زودتر اتفاق بیفتد و افزود که اگر خوش شانس 
باشیم، ممکن است در پایان سال آینده بتوانیم مرحله فوقانی 
استارشــیپ را نیز بگیریم. ماســک همچنین به اندازه بسیار 
بزرگ استارشیپ اشاره کرد و گفت که هدف، ساخت چیزی 
است که بتواند یک پایگاه دائمی در ماه و یک شهر در مریخ 
ایجاد کند. به همین دلیل است که بسیار بزرگ است. در غیر 

این صورت، می توانستیم آن را بسیار کوچکتر بسازیم.
امــا بالاخره استارشــیپ چه زمانی به مریخ خواهد رســید؟ 
ماسک گفت که اسپیس ایکس قصد دارد یک ماموریت بدون 
سرنشــین به مریخ انجام دهد تا استارشیپ را طی چهار سال 

آینده بر روی سطح مریخ فرود بیاورد.
البتــه نبایــد از این نکته غافــل بود که ایلان ماســک به 
تخمین هــای تقریبــی و ادعاهای بیش از حــد بلندپروازانه 

مشهور است و اغلب خوشبینانه نظر می دهد.
با این حال، ماسک معتقد است که در نهایت، استارشیپ باید 

بتواند روی یک سطح جامد در منظومه شمسی فرود بیاید.
ضمــن این که اگــر هدف نهایی برنامه توســعه موشــک 
استارشــیپ محقق شــود، بشــریت در نهایت به موجودی 

چندسیاره ای تبدیل خواهد شد.

 

یک مطالعه جدید نشــان داده اســت که زبان انسان غیر از 
پنج مزه شــامل شیرینی، شوری، تلخی، ترشی و اومامی که 
تاکنون تعریف شده است، آمونیوم کلرید را نیز به عنوان یک 

طعم اصلی تشخیص می دهد.
بــه گزارش ایســنا و به نقــل از نیو اطلس، پژوهشــگران 
مکانیسمی را کشــف کرده اند که حسگرهای چشایی ما به 
وســیله آن آمونیوم کلرید را تشخیص می دهند که نمونه ی 
آن طعم متمایز شــیرین بیان نمکی است که در کشورهای 

حوزه اسکاندیناوی و هلند محبوب است.
پژوهشــگران می گویند این کشف شــواهدی را برای وجود 

ششمین طعم اصلی ارائه می دهد.
طعــم اصلی پنجم یعنی اومامی، پس از شناســایی توســط 
کیکونا ایکدا در ســال ۱۹۰۸ ســرانجام در ســال ۱۹۹۰ به 
عنوان یک طعم متمایز شــناخته شد و به چهار طعم اصلی 
تا آن زمان شــامل شیرینی، ترشی، شوری و تلخی پیوست. 
اکنون مطالعه ای که توسط پژوهشــگران کالج ادبیات، هنر 
و علوم USC Dornsife انجام شــده است، شواهدی از 

طعم اصلی شماره شش را یعنی آمونیوم کلرید یافته است.
امیلی لیمان، نویســنده مسئول این مطالعه گفت: اگر در یک 
کشور در حوزه اسکاندیناوی زندگی می کنید، با این طعم آشنا 
هستید و ممکن است آن را دوست داشته باشید. اشاره ی وی 
به طعم شیرین بیان شور است که یک نوع آبنبات با افزودنی 
آمونیوم کلرید اســت که طعم متمایزی دارد و دوست دارانش 

طعم آن را تلخ، شور و کمی ترش توصیف می کنند.
دریافت طعم و مزه زمانی اتفاق می افتد که مواد شــیمیایی 
 )TRCs(بلعیده شده با سلول های گیرنده چشایی تخصصی
روی زبان و دهان تعامل داشته باشند. TRCهای مختلف به 
هر یک از پنج طعم اصلی پاسخ می دهند و انتقال دهنده های 
عصبی را بر روی اعصاب آزاد می کنند که سیگنال هایی را به 
مغز می فرستند و به سیستم عصبی اجازه می دهند تعیین کند 
که آنچه خورده می شــود تحت عنوان تلخ، شیرین، اومامی، 

ترش، شور یا ترکیبی از هر پنج مورد درک شود.
غذاهایی که طعم ترش دارند دارای اســید بالایی هســتند، 
بــه این معنی کــه PH پاییــن و یون هیــدروژن بالایی 
دارند. هنگامــی که TRCهای ترش در معرض اســیدها 
قرار می گیرنــد، به دلیــل حرکت یون های هیــدروژن در 
سراسر غشای ســلول، ســیگنال الکتریکی تولید می کنند. 
پژوهشگران قبلًا کشــف کرده بودند که TRCهای ترش، 
ژن otopterin۱ یا Otop۱ را بیان می کنند که پروتئینی 
به نــام OTOP۱ را کد می کند تا یــک کانال پروتونی را 
تشــکیل دهد که به سلول ها توانایی تشخیص pH پایین و 

طعم ترش را می دهد.
TRC در مطالعه حاضر، پژوهشگران تلاش کردند تا سهم

های تــرش و OTOP۱ را در توانایی زبان در حس کردن 
آمونیــوم کلریــد آزمایش کننــد. آنهــا ژن Otop۱ را به 
سلول های انســانی رشد یافته در آزمایشــگاه وارد کردند و 

برخی از آنها را در معرض اسید یا آمونیوم کلرید قرار دادند.
آنها دریافتنــد که آمونیوم کلرید گیرنــده OTOP۱ را به 
اندازه ی اســید فعال می کند. آزمایش ها روی موش ها تأیید 
کــرد که آن هایی کــه دارای ژن Otop۱ بودند از آمونیوم 
کلرید اجتناب کردند، در حالی که آن هایی که ژن شان حذف 

شده بود، این کار را نکردند.
آمونیــوم و گاز آن آمونیاک، محصولات تجزیه اســیدهای 
آمینه، عموماً برای انســان و ســایر حیوانات، سمی هستند 
که بســیاری از آنها توانایی تشــخیص و پاسخ به آمونیوم/

آمونیاک محیطی را دارند. پژوهشــگران بر اساس یافته های 
خود حدس زدند که توانایی چشــیدن آمونیوم کلرید ممکن 
اســت برای کمک به ارگانیســم ها در اجتناب از مواد مضر 

تکامل یافته باشد.
لیمان می گوید: آمونیوم تا حدودی ســمی اســت. بنابراین 
منطقی است که ما مکانیسم های چشایی را برای تشخیص 

آن تکامل داده باشیم.
پژوهشــگران تفاوت هایی را بین گونه ها مشــاهده کردند. 
کانال های OTOP۱ انســان و موش به  شــدت توســط 
آمونیــوم کلرید فعال شــدند، کانال هــای OTOP۱ مرغ 
حســاس تر بودند و گورخرماهی نیز حساســیت کمتری به 

آمونیوم کلرید داشت.
پژوهشگران می گویند، این تفاوت های گونه ای نشان دهنده 
جایگاه های اکولوژیکی هر موجود زنده است. به عنوان مثال، 
پرندگان نســبت به طعم ترش حساســیت کمتری دارند، در 
حالی که باید از بلعیــدن آمونیوم کلرید موجود در فضولات 

خود اجتناب کنند.
پژوهشگران قصد دارند پاسخ گیرنده OTOP۱ به آمونیوم 
کلرید را بیشــتر بررســی کنند، به این امیــد که اطلاعات 

بیشتری در مورد اهمیت تکاملی آن کشف کنند.
در حالی که گفتن اینکه یک غــذا مزه ی »آمونیوم کلرید« 
می دهد، روشــی جــذاب برای توصیف طعــم و مزه چیزی 
نیســت، شــاید برای این نوع غذاها نام بهتری پیدا شود و 

ممکن است روزی به پنج طعم اصلی دیگر بپیوندد.
بــه نقــل از ویکی پدیــا، طعــم اومامــی)Umami( یا 
خوش طعمی یــا طعم مطبــوع در برخی دســته بندی ها و 
فرهنگ ها در کنار مزه های اصلی شــیرین، ترش، شــور و 
تلــخ به  عنوان یک مزه اصلی دیگر تعریف شــده و در نظر 
گرفته می شــود. مزه اومامی نزدیک به طعم گوشــت پخته 
و عصاره یا سوپ گوشــت توصیف می شود. اومامی واژه ای 
ژاپنی است که می توان آن را به »طعم خوش« ترجمه کرد. 
مردم طعم اومامی را از طریق گیرنده های چشــایی حساس 
به طعم گلوتامات و نوکلئوتیدها روی زبان می چشند. این دو 
ماده در عصاره گوشت پخته شده و فرآورده های تخمیری به 

وفور یافت می شوند.
 Nature Communications این مطالعــه در مجله

منتشر شده است.

  کهکشان   تازه های علم

مزه ششم شناسایی شد! فرود یک استارشیپ بدون سرنشین 
روی مریخ تا ۴ سال دیگر
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دانشمندان در دانشگاه تگزاس موفق به ابداع مدلی از هوش 
مصنوعی شده اند که می تواند ۷۰ درصد زمین لرزه ها را یک 

هفته قبل از وقوع پیش بینی کند.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، دقت بالا در پیش بینی 
زلزله ها همچنان یک چالش علمی کلیدی اســت و هوش 
مصنوعی به عنوان تکنیکی بــرای افزایش توانایی های ما 
در این زمینه  حیاتی مورد بررســی قرار گرفته اســت، چرا 
که هوش مصنوعــی می تواند مجموعــه داده های بزرگی 
از فعالیت هــای لرزه ای را تجزیــه و تحلیل کند و الگوها یا 
ناهنجاری هایی را که ممکن است از دید تحلیلگران انسانی 
پنهان بماند، شناسایی کند. بنابراین الگوریتم های یادگیری 
ماشینی می توانند به پژوهشــگران در درک بهتر الگوهای 

زلزله کمک کنند.
دقت بالا

امــروزه برخــی از مدل هــای هوش مصنوعی با بررســی 
ویژگی های زمین شناســی و داده های لــرزه ای قبلی برای 
پیش بینــی زمین لرزه هایــی با درجه احتمال بالا اســتفاده 
می شــوند. این مدل ها احتمال وقــوع زمین لرزه در مناطق 
خاص را در یک دوره زمانی معین محاســبه می کنند. با این 

حال، این پیش بینی ها معمولًا دقیق نیستند.
بســیار مهم اســت که بدانیم پیش بینی زمین لرزه یک کار 
چالش برانگیز اســت، زیــرا زمین لرزه ها ناشــی از حرکت 
صفحات تکتونیکی)زمین ساخت صفحه ای( در اعماق پوسته 
زمین هســتند؛ فرآیندی که متغیرها و عدم قطعیت ها را در 
خــود دارد. اگرچه هــوش مصنوعی می توانــد به تجزیه و 
تحلیل داده های مرتبط با زلزله و تقویت سیستم های هشدار 

اولیه کمک کند، اما پیش بینی دقیق زمان، موقعیت و بزرگی 
یک زلزله هنوز یک فرآیند دشوار است.

اکنون این مســاله ممکن اســت به زودی تغییر کند، چرا 
که پژوهشــگران دانشگاه تگزاس در آســتین)UT( یک 
الگوریتم هوش مصنوعی را ابداع و آزمایش کرده اند که ۷۰ 
درصــد زمین لرزه ها را یک هفته قبل از وقوع به طور دقیق 

پیش بینی می کند.
ایــن آزمایش ها طی یک دوره هفت ماهــه در چین انجام 
شــد و امیدواری زیادی را ایجاد کرد که یک سیستم هوش 
مصنوعی قابل اعتماد برای پیش بینی زمین لرزه ها در نهایت 

می تواند در دسترس قرار گیرد.
ســرگی فومل، اســتاد زمین شناسی در دانشــگاه تگزاس 
در آســتین و یکی از اعضای این تیــم تحقیقاتی می گوید: 
پیش بینی زمین لرزه یک آرزوی جاودان اســت. ما هنوز به 
پیش بینی آن در هیچ کجای دنیا نزدیک نشده ایم، اما آنچه 
به دســت آورده ایم، به ما می گوید که آنچه فکر می کردیم 

مساله ای غیرممکن است، در اصل قابل دستیابی است.

این سیســتم هوش مصنوعی جدید مکان ۱۴ زمین لرزه را 
در حدود ۲۰۰ مایلی محل وقوع واقعی آنها و شــدت آنها را 
نیز به طور دقیق پیش بینی کرد. این سیســتم تنها ۸ هشدار 

نادرست را نشان داد و فقط یک زلزله را از دست داد.
آماده شدن برای زلزله

الکســاندروس ساویدیس، دانشمند پژوهشــی ارشد برنامه 
شبکه لرزه شناسی تگزاس)TexNet( که شبکه لرزه نگاری 
این ایالت را هدایت می کند، گفت: شما زلزله هایی را که در 
راه هستند، نمی بینید. زلزله تنها چند میلی ثانیه قبل از وقوع 
برای ما هویدا می شــود و تنها چیزی که می توانیم کنترل 

کنیم، این است که چقدر برای آمدن آن آماده شده باشیم.
وی افزود: اکنــون حصول نتیجه ۷۰ درصدی در پیش بینی 
زلزله ها یک دســتاورد بزرگ اســت و می تواند به به حداقل 
رســاندن خســارات اقتصادی و انســانی کمک کند و این 
پتانسیل را دارد که به طور چشمگیری آمادگی در برابر زلزله 

را در سراسر جهان بهبود بخشد.
پژوهشــگران اکنون می خواهند مدل خود را در مناطقی با 
فعالیت لــرزه ای قوی مانند کالیفرنیا، ایتالیــا، ژاپن، یونان، 
ترکیــه و تگزاس آزمایش کنند. آموزش بر روی این داده ها 
به این مدل اجازه می دهد تا نرخ دقت پیش بینی تاریخ خود 
را بهبود بخشــد و تخمین مکان خــود را به فاصله چند ده 

کیلومتری از مرکز واقعی زلزله محدود کند.
این هوش مصنوعی در گام بعدی با بهره گیری از داده های 
TexNet که اطلاعات بیش از ۳۰۰ ایســتگاه لرزه نگاری 
و بیش از ۶ ســال ســوابق مداوم را گردآوری کرده است، 

آزمایش خواهد شد.

پیش بینی 7۰ درصد زلزله ها یک هفته قبل از وقوع توسط 
هوش مصنوعی

انگشتان رباتیک جدید پژوهشگران مؤسسه 
فنــاوری ماساچوســت)MIT( بهتر از هر 
نمونه قبلی می توانند اشــیاء را بردارند و در 
اختیار بگیرند و برای اســتفاده در پروتزها 

ایده آل هستند.
بــه گــزارش ایســنا و به نقــل از آی ای، 
دانشــمندان MIT نوع جدیدی از انگشت 
رباتیک اختراع کرده اند که می تواند اشــیاء 
را مانند انگشــت انســان در اختیار بگیرد. 
یک دوربیــن مجهز به دو آینه در طول هر 
انگشت قرار دارد که به آن اجازه می دهد هر 

چیزی را تمام و کمال ببیند و تجسم کند.
را  جدیــد  فنــاوری  ایــن  پژوهشــگران 

GelSight Svelte نامیده اند.
به شکل انگشت انسان

دانشــجوی  ژائــو،  )جیالیانــگ(  آلــن 
فارغ التحصیل مهندسی مکانیک و نویسنده 
 GelSight ارشــد این مطالعه در مــورد
Svelte در بیانیــه ای گفت: از آنجایی که 
حســگر جدید ما به شــکل انگشت انسان 
است، می توانیم از آن به  جای این که برای 
همه چیز از گیره های کوچک استفاده کنیم، 

برای انجام انواع مختلف گرفتن اشیاء برای 
کارهای مختلف اســتفاده کنیم. با گیره ما 

کارهای زیادی می توانید انجام دهید.
وی افزود: حســگر ما واقعــاً فرصت های 
جدیــدی را در مورد کارهــای مختلف که 
می توانیــم با ربات ها انجــام دهیم، فراهم 

می کند.
ژائــو توضیــح داد کــه او و تیمــش باید 
تکنیک هــای زیادی را امتحــان می کردند 
انگشت شــان در سطوح نزدیک  تا حسگر 
به انســان عمل کند. این آزمایش ها شامل 
آزمایش هایی با چراغ های ال ای دی و سایر 
برای  ابزارهای مورد استفاده توسط حسگر 
درک درستی از ظاهر و احساس هر جسمی 

بود که در دست داشت.
وی گفــت: اطمینــان از داشــتن انحنای 
صحیح برای آینه جهــت مطابقت با آنچه 
در شبیه ســازی داریم، بسیار چالش برانگیز 
اســت. در مجموع، آزمایش هــا و آزمون و 
خطاهای زیادی لازم بــود تا نتیجه نهایی 

حاصل شود.
هنگامــی کــه آنها بــه طراحــی ایده آل 

رسیدند، سه حســگر خود را در یک دست 
ترکیب کردند و آن را با سه نوع مختلف از 

چنگک ها آزمایش کردند.
مونرو کندی، اســتادیار مهندسی مکانیک 
در دانشــگاه اســتنفورد که در این تحقیق 
مشارکت نداشته است، می گوید حسگرهای 
انگشت نوری-لمسی در چشم انداز رباتیک 
امروزی بسیار مفید هستند، زیرا این امکان 
را فراهــم می کنند که ربات هــا بتوانند از 
دوربین هــای ارزان قیمت برای جمع آوری 
اطلاعــات و تصاویر با وضوح بالا از تماس 
با سطوح مختلف استفاده کنند که می تواند 
داده های مهمی را در مورد شــکل تماس 
دقیق و نیروهایی که برای درک و در اختیار 
گرفتن درســت از یک شــیء باید اعمال 

شوند، تولید کند.
وی افــزود: این اختراع جدید از تفاوت های 
تصویری و یادگیری ماشینی نهایت استفاده 
را می برد تا یک دستگاه رباتیک را قادر  کند 
تا درست مانند یک انسان دست دراز کند و 

چیزی را در دست بگیرد.
بهبود حس لامسه

ژائو می گوید: بهبود حس لامسه یک ربات 
برای نزدیک شــدن به توانایی انسان یک 
ضرورت و شــاید یک مشکل اصلی بر سر 
راه توســعه ربات هایی است که قادر به کار 

بر روی کارهای پیچیده و ماهرانه هستند.
این اختراع همچنین می تواند کاربردهایی در 
پروتز پیدا کند. امروزه دســت ها و انگشتان 
مصنوعــی مدرن با اســتفاده از انگشــتان 
رباتیک ســاخته می شــوند. این دست های 
مصنوعی به گونه ای طراحی شده اند که به 
افرادی که دست یا انگشتان خود را به دلیل 
آســیب یا قطع عضو از دست داده اند، دامنه 

حرکتی طبیعی و مفیدی را ارائه می دهند.
همچنین ممکن اســت بتــوان از عضلات 
باقیمانــده اندام کاربر یــا رابط های مغز و 
رایانــه برای کنتــرل آنها اســتفاده کرد و 
توانایی آنها در تقلید مؤثر برای اجرای مفید 

کارها را بهبود بخشید.

MIT رونمایی از جدیدترین دست رباتیک

فضانوردان ماموریت آرتمیس ۲ قرار اســت 
اواخر ســال ۲۰۲۴ به ســفری در مدار ماه 
بروند و اکنون نگاهــی می اندازیم به نحوه 
ورزش کردن، خوابیدن و حتی اســتفاده از 
سرویس بهداشتی توسط این فضانوردان در 
سفری که بدون فرود به ماه خواهند داشت.

به گزارش ایسنا و به نقل از اسپیس، درست 
ماننــد هر ســفر طولانی دیگــری، اولین 
ماموریت سفر انسان به ماه پس از ۵۰ سال، 
نیــاز به آموزش زیــادی دارد تا فضانوردان 

بتوانند کارهای روزمره خود را انجام دهند.
فضانــوردان و گروه های حاضــر در زمین 
که در انجــام ماموریــت آرتمیس ۲ نقش 
دارند، در حال آماده شدن برای اولین پرواز 

سرنشین دار برنامه آرتمیس هستند.
این ماموریت به دور ماه قرار است در اواخر 
سال ۲۰۲۴ انجام شود تا ناسا و آژانس های 
شــریک آن برای فرودهای آینده روی ماه 

آماده شوند.
فضاپیمای اوریون کــه چهار فضانورد را به 
ماه می بــرد و برمی گرداند در حال حاضر به 
همراه سایر سخت افزارهای کلیدی در دست 
ساخت اســت. در همین حال، فضانوردان و 
سایر کارمندان در حال آزمایش فعالیت هایی 
هســتند که سرنشینان در این ماموریت ۱۰ 
روزه انجــام خواهند داد کــه از جمله آنها 
می تــوان به خوابیدن، غذا خــوردن و البته 

رفتن به دستشویی و حمام اشاره کرد.
ناســا به تازگــی تصاویری از سرنشــنیان 
ماموریــت آرتمیــس ۲ در مرکــز فضایی 
جانسون)JSC( به اشتراک گذاشته است که 
آنها مدلی از فضاپیمای اوریون را بررســی 
می کنند و با تجهیزاتی آشنا می شوند که آنها 
را در سفر به ماه ایمن و راحت نگه می دارد. 

آنها برای ماموریتی بزرگ آماده می شوند.
هدف ناسا این است که ماموریت های برنامه 
آرتمیــس متنوع تــر از آپولو باشــند. خدمه 
جدید شــامل فضانورد و فرمانده ناسا، رید 
فضانورد   ،)Reid Wiseman(وایزمــن
 Victor(و خلبــان ناســا ویکتــور گلاور
Glover( کــه اولیــن فضانــورد ســیاه 

پوستی اســت که مدار پایین زمین را ترک 
می کنــد، فضانورد و متخصــص ماموریت 
 )Christina Koch(ناسا کریســتینا کخ
اولین زن در مدار ماه و فضانورد و کارشناس 
ماموریــت آژانــس فضایی کانــادا جرمی 

هانسن)Jeremy Hansen( می شوند.
اگرچه حــدود ۲۴ فضانورد بــا برنامه آپولو 
به ســطح ماه یا مدار ماه رسیدند اما موارد 
جدیدی از ۵۰ ســال اخیر تاکنون می توان 
از سیستم ها گرفته تا آموزش و روان شناسی 

انسان آموخت.
از آنجایی که ماموریت آرتمیس ۲ شــامل 
فرود نمی شود، فضانوردان تمام مدت زمان 
خــود را در فضا در داخل فضاپیمای اوریون 
ســپری خواهند کرد. به گفته مقامات ناسا، 
این وسیله نقلیه تقریبا فضای قابل سکونت 
دو مینــی ون را دارد. و با فضای ۳۳۰ فوت 
مکعب)کمی بیــش از ۹ متر مکعب(، تقریبا 
۶۰ درصد فضای بیشــتری نسبت به ماژول 
ســه نفره استفاده شده توســط فضانوردان 
آپولو تقریبا  آپولو دارد. ماژول فضانــوردان 

شش متر مکعب بود.
مقــداری انعطاف پذیــری برای گســترش 
فضای داخلی در راه وجود دارد. صندلی های 
کــخ و هانســن را می توان پــس از پرتاب 
قدرتمنــد بر فراز موشــک ســامانه پرتاب 
 )Space Launch System( فضایی
جمع کــرد. تکیه گاه هــای وایزمن و گلاور 
در جای خود باقــی می مانند، اما جای پای 
آنها نیز جمع می شــود. این تغییرات فضای 
ارزشــمندی را بــرای انجــام فعالیت هایی 
مانند ورزش فراهم می کند که هر فضانورد 
۳۰ دقیقــه از روز خــود را به آن اختصاص 
می دهد. مقامات ناسا نوشتند: اوریون مجهز 
به چرخ لنگر)Flywheel( است. دستگاه 
کوچکی که مســتقیما در زیر دریچه کناری 
ورود و خروج اوریون، نصب شده است. چرخ 
لنگر یک وســیله ساده مبتنی بر کابل برای 
تمرینات هــوازی مانند و تمرینات مقاومتی 
مانند اســکات و ددلیفت بوده که مانند یویو 
عمل می کند و به فضانوردان به اندازه باری 

که بــه آن وارد می کنند بار وارد می کند که 
حداکثر آن ۴۰۰ پوند)۱۸۱ کیلوگرم( است.

ناســا، فضانــوردان آرتمیس ۲  به گفتــه 
نسبت به سرنشینان ایســتگاه فضایی بین 
المللی)ISS( که فضایــی معادل یک خانه 
شــش خوابه در اختیار دارند، زمان و فضای 
کمتری برای انجام تمرینات ورزشی خواهند 
داشت. مقامات ناســا به تازگی گفته اند که 
ماشین های تمرینی متعددی که در ایستگاه 
فضایــی قرار دارند دارای جــرم کلی بیش 
از ۴۰۰۰ پوند )۱۸۱۴ کیلوگرم( هســتند و 
فضای تقریبی ۸۵۰ فــوت مکعب)۲۴ متر 

مکعب( را اشغال می کنند.
واضح است که تجهیزات ورزشی اوریون به 
فضای کمتری نیاز دارد. بنا به گفته ناسا، این 
چرخ لنگر تنها حدود ۳۰ پوند)۱۳ کیلوگرم( 
وزن دارد و انــدازه آن کمی کوچکتر از یک 
چمدان دستی اســت. ماموریت نسبتا کوتاه 
در فضای عمیق همچنین باعث می شــود 
زمان کمتری به ورزش اختصاص داده شود 
زیرا در این مدت کوتاه تخریب استخوان ها 
و عضــلات به اندازه چند ماه یا یک ســال 
در فضا نخواهد بود. در مقابل، در ایســتگاه 
فضایــی بین المللی، فضانــوردان روزانه دو 
ساعت و نیم را به ورزش اختصاص می دهند 
که برخی از آن ها شــامل تنظیم تجهیزات 

می شود.
در فضاپیمای اوریون یک سرویس بهداشتی 
وجود خواهد داشت که دارای درهایی برای 
حفظ حریم خصوصــی، توالت و فضاهایی 
بــرای خدمه بــرای قــرار دادن کیت های 
بهداشت شخصی اســت که شامل مواردی 
ماننــد برس مو، مســواک و ســایر موارد 
معمولی اســت که برای آماده شــدن نیاز 
است. در حالی که هیچ فضایی برای دوش 
گرفتن کامل در اوریون وجود ندارد، خدمه با 
استفاده از صابون مایع، آب و شامپوی بدون 
نیاز به آبکشــی خود را تمیــز نگه خواهند 

داشت.
مقامات ناســا گفتند که این توالت به طور 
یکسان گنجایش زنان و مردان را دارد. این 

برخلاف ماموریت کاملا مردانه آپولو اســت 
که یک طــرح واحد برای توالت داشــتند. 
سیســتم جهانی مدیریت زبالــه فضاپیمای 
اوریون تقریبا مشــابه آنچه فضانوردان قبلا 
در ایستگاه فضایی بین المللی از آن استفاده 

می کردند، است.
مقامات ناســا در ایــن باره نوشــتند: این 
سیستم ادرار و مدفوع را به صورت جداگانه 
جمع آوری می کنــد. ادرار روی دریا تخلیه 
می شود، در حالی که مدفوع در یک قوطی 
جمع آوری می شود و پس از بازگشت به طور 
ایمن دفع می شود. در صورت خرابی توالت، 
خدمه می توانند از سیستم اضطراری استفاده 
کنند که ادرار را در یک کیســه جمع آوری 

می کند.
اوریــون دارای یــک کیت پزشــکی برای 
رسیدگی به مشــکلات رایج و جزئی است 
که ممکن است در فضا ایجاد شود. وسایل 
ساده کمک های اولیه و ابزارهای تشخیصی 
الکتروکاردیوگرام  و  پزشــکی  مانند گوشی 
می شــوند.  بســته بندی  فضاپیما  داخل  در 
خدمه همچنین بــه نحوی توانایی صحبت 
خصوصی با جراحان پرواز در مرکز کنترل را 
خواهند داشت تا در مورد سلامت جسمی و 

روانی خود صحبت کنند.
همه این فعالیت ها نیاز به شبیه سازی قبل 
از صعود خدمه با فضاپیما دارند. با این حال، 
چالش این است که فضاپیمای اوریون هنوز 
به طور کامل ســاخته نشده است. همچنین 
ناســا نمی خواهد از فضاپیمای اصلی برای 
شبیه سازی استفاده کند، زیرا می خواهد آن 
را تا حد ممکن برای پرواز دســت نخورده 
نگــه دارد. به این ترتیب، ناســا یک ماکت 
ســاخته اســت که در آن هــر کاری را که 
خدمه باید انجام دهند، قبل از رفتن به فضا 

آزمایش می کند.
ایســتگاه های خواب در داخــل فضاپیمای 
کوچک به مجموعه ای ساده از کیسه خواب 
نیاز دارنــد که کمی متفــاوت از اتاق های 
سرپوشــیده ای است که سایر فضانوردان در 

ایستگاه فضایی استفاده می کنند.

فضانوردان در سفر به ماه چگونه فعالیت های روزانه خود را انجام می دهند؟
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گروه ورزش
دکتر مظفر مهری خادمی نســب پــس از بازدید های 
ســرزده از پروزه های ورزشی روســتای بخش مرکزی 
بندرعباس و شهرستان بندرخمیر به قشم رفت و از سالن 
چند منظوره ورزشــی در حال ساخت روستای گیاهدان 

بازدید به عمل آورد.
در این بازدید رییس دفتر فنی و نظارت بر اماکن ورزشی 
و پیمانــکار پروژه هم حضور داشــت مدیرکل ورزش و 
جوانان هرمزگان بر اتمام پروژه طی دو هفته آینده تاکید 

کرد.
مدیــرکل ورزش و جوانان پس از بازدیــد از این پروژه 
ورزشی این قول را داد که این سالن ورزشی که پیشرفت 
۹۷ درصدی هــم دارد در هفته تربیت بدنی و ورزش یا 
هم زمان با سفر ریاســت جمهوری به استان هرمزگان 

افتتاح و مورد بهره برداری برداری قرار گیرد.

گروه ورزش
جلســه هماهنگی و هم اندیشــی ســرهنگ مصطفی 
کشــاورز با مهندس مجید انجیدنی عضو هیات رییســه 
جودو اســتان پیرامون راه کار های توسعه و رشد رشته 

جودو در هرمزگان برگزار شد.
به گزارش پایگاه خبری هرمزگان ورزشــی ، ســرهنگ 
مصطفی کشاورز گفت ، گسترش جودو در بخش بانوان 
و آقایان در شهرستان ها از اهمیت خاصی برخوردار است 
، ضمن این که اســتعدادهای فراوانــی در این حوزه ها 
وجود دارد که می بایســت با تمرکــز و فعالیت زیاد در 

جهت توسعه این رشته ورزشی ورزشی اقدام شود.
انجیدنی نیز در ادامه اظهار کرد: طبق پیش بینی ، برنامه 
ریزی ها و اهداف کلان در سال ۱۴۰۲ اقدامات زیربنایی 
و بزرگی در جهت رشــد و شــکوفایی ورزش جودو در 
دســتور کار قرار خواهد گرفت ، ضمنا از دیگر تصمیمات 
اتخاذ شده در این جلسه می توان به بررسی برنامه های 
۶ ماهه دوم ســال ۱۴۰۲،برگــزاری دوره داوری درجه 
۳ و ارتقــا داوری درجه ۲،برگزاری یک دوره مســابقات 
چند جانبه با اســتان های همجوار و برگزاری دوره های 

مربیگری جودو و دفاع شخصی اشاره کرد.

گروه ورزش
جلســه هماهنگی و برنامه ریزی اجرای مسابقات هفته 
تربیــت بدنــی و ورزش  با حضور ســرهنگ مصطفی 
کشاورز سرپرست هیات جودو هرمزگان، مرتضی محمد 
پور رییس هیــات جودو شهرســتان بندرعباس، مجید 
رنجبری دبیر هیات استان، مهدی معطری رییس کمیته 
داوران، محمــد امین رضایی نژاد رییس کمیته انضباطی 
و عرفان شریفی دبیر هیات شهرستان بندرعباس برگزار 

شد.
کشاورز در این جلسه ضمن تاکید بر مشارکت حداکثری 
در برگزاری این دوره از مسابقات گفت با همدلی و برنامه 
ریزی می توان رشــد جودو و دفاع شخصی را دو چندان 
کرد. از مهمترین مصوبات این جلســه می توان به نحوه 
اجرای مسابقات هفته تربیت بدنی با مشارکت حداکثری 
جودوکاران و برگزاری دوره داوری درجه سه جودو و ارتقا 

داوران دارای مدرک درجه دو اشاره کرد.

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
قرعه کشی لیگ دسته ســه فوتبال باشگاه های کشور 
برگزار شــد و تیم سیبه کوخرد بســتک در گروه ششم 

قرار گرفت.
مراسم قرعه کشی مرحله نخست این مسابقات در سالن 
آمفی تئاتر مرکز ملی فوتبال برگزار و تنها نماینده استان 
تیم ســیبه کوخرد بستک در گروه ششم لیگ دسته سه 

فوتبال باشگاه های کشور جای گرفت.
شــایان گفتــن اســت ، نماینده اســتان بــا تیم های 
شــاهین کیش، ایمان ســبز فارس، نفت و گاز زاگرس، 
کرمان،پرسپولیس شیراز، عقاب فارس، سراوان سیستان 
و بلوچستان، زاهدان، مکران سیرجان، سنگ آهن بافق 
یزد، تام پارسه هشت بهشت اصفهان و سپاهان خراسان 

جنوبی هم گروه است.
گفتنی اســت ، این رقابت ها با حضور ۷۶ تیم در ۶ گروه 
۱۳ تیمی به صورت دیدار هــای رفت از »۳۰مهرماه « 

آغاز خواهد شد.

ندای هرمزگان - شهناز خوش
ششمین دوره مسابقات فوتبال جام  دوستی  به مناسبت 
هفته وحدت به همت دهیاری ، شورای اسلامی روستای 
شمشــی و بــا همــکاری اداره ورزش و جوانان لیردف 
جاســک با شــرکت ده تیم در دو گروه پنــج تیمی به 
میزبانی روستای شمشــی برگزار و با قهرمانی تیم امید 

شمشی به پایان رسید.
در بازی فینال این دوره از مســابقات تیم امید شمشــی 
مقابل ســلتیک صف آرایی کرد که موفق شد با نتیجه ۳ 
بر ۱ تیم سلتیک را شکست دهد و عنوان قهرمانی را در 

کارنامه ورزشی تیم به ثبت رساند.
شایان گفتن است ، مراسم فینال این مسابقات با حضور 
میرزایی بخشــدار لیردف، ارجمند رییس  هیات فوتبال 
جاسک ، رییس شورای اسلامی و دهیار روستای شمشی 
برگزار شد و از سوی کمیته فنی ، امیر امیریان به عنوان 
آقای گل ، جابر شــرافتی بازیکن برتر و دریا پیما پدیده 

مسابقات معرفی و جوایزی دریافت کردند.
گفتنی است ، حسن علی میرزایی بخشدار لیردف جاسک 
در این مراسم از مســوولین برگزاری ، تیم های شرکت 
کننده ، داوران ، دهیار و شورای اسلامی روستای شمشی 
به خاطر برگزاری مسابقات تشکر کرد و گفت : برگزاری 
این مســابقات به نام هفته وحدت و جام دوستی حرکت 

بسیار خوبی است.
وی در پایان افزود: دولت ســیزدهم در امر زیر ســاخت 
های ورزشی خصوصا احداث زمین های چمن مصنوعی 
در روســتا های بخش اقدامات خوبــی را انجام داده که 
قابل تقدیر است ضمن این که وی از حمایت های خوب 
فرماندار جاســک در امر آبادانی و عمرانی بخش لیردف 

تشکر کرد.

گروه ورزش
تیم فوتسال فولاد هرمزگان به عنوان تنها نماینده استان 
هرمزگان در لیگ دسته اول کشور خود را برای حضوری 

پر قدرت در مسابقات پیشرو مهیا می کند
شــاگردان علی امیری قریب به یک ماه از آغاز تمرینات 
شان می گذرد و برای برپایی اردویی ۱۰ روزه راهی شهر 

اصفهان شدند.

   توپ و تور 
 خبر  

تیم فوتسال فولاد هرمزگان در راه شکستن 
طلسم صعود به لیگ برتر

گروه ورزش
مدیــرکل ورزش و جوانــان از پروژه های 
عمرانــی شهرســتان  بندرخمیــر ، چمن 
انگوران، چمن طبیعی  مصنوعی روســتای 
زمین فوتبال روستای کشار بالا و مجموعه 

ورزشی کشار چمردان بازدید به عمل آورد .
دکتر خادمی نسب مدیرکل ورزش و جوانان 
اســتان با حضور در شهرستان بندرخمیر  به 
صورت سرزده ،  از پروژه ها و اماکن ورزشی 
این شهرستان به ویژه پروژه  های ورزشی در 

حال احداث بازدید نمود.
دکتر مظفر مهری خادمی نســب با حضور 
در محل احداث پــروژه  چمن طبیعی زمین 
فوتبال روستای کشار بالا از سیستم آبیاری 

و منبع تامین آب این پروژه بازدید و دستور 
شــروع کاشت چمن در زمین فوتبال مذکور 

را صادر کرد.
در ادامــه بازدیــد ها ، مدیــرکل ورزش و 
جوانــان و  هیات همراه از پــروژه  های در 
دســت احداث شهرستان بندر خمیر و چمن 

مصنوعی فوتسال روســتای انگوران بازدید 
به عمــل آورد. در این بازدیــد که پیمانکار 
زیرســازی این پروژه نیز حضور داشــت ، 
مدیر کل ورزش  و جوانان اســتان با تماس 
با  پیمانکار چمن مصنوعی خواستار تسریع 

در نصب این چمن مصنوعی شد.
خادمی نســب  به همراه رییس اداره ورزش 
و جوانان شهرســتان  بندر خمیر و همچنین  
مهدی مســیحی مدیر دفتــر فنی اداره کل 
و ناظر پروژه های شهرســتان بندرخمیر  با 
حضور ســرزده در مجموعه ورزشــی کشار 
چمــردان از پروژه های نیمــه تمام و چمن 

مصنوعی این روستا بازدید کرد.
همچنین مدیرکل ورزش و جوانان اســتان 

هرمزگان در  آخرین بازدیــد خود از پروژه 
های عمرانی شهرستان بندر خمیر با حضور 
در شــهر بندرپل ضمن دیدار با شــهردار و 
اعضای شورای اسلامی، از مجموعه ورزشی 
این شهر بازدید نمود ضمن این که ، پروژه 
بندرپل  ورزشگاه  تماشــاگر  احداث سکوی 
با اعتبــاری بالغ بر ۸۰۰ میلیــون تومان از 

اعتبارات ملی آغاز شده است.
گفتنی اســت ، در این بازدیــد که پیمانکار 
و مســوولین دفتر فنی نیز حضور داشــتند 
آغاز احداث عملیات اجرایی پروژه ســکوی 
تماشاگر ورزشگاه بندرپل اعلام و مقرر شد 
که پیمانکار عملیات اجرایــی این پروژه را 

آغاز نماید.

بازدید از پروژه  های ورزشی در دست اجرای بندر خمیر
قرعه کشی لیگ دسته سه فوتبال باشگاه 

های کشور

دکتر خادمی از سالن چند منظوره 
در حال احداث روستای گیاهدان 

قشم بازدید کرد

تیم سلتیک در بازی فینال شکست سنگینی را 
پذیرا شد
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گروه ورزش
در هفته نخســت مسابقات لیگ دسته دوم 
فوتبال باشگاه های کشور تیم فوتبال فولاد 
هرمزگان موفق شــد با نتیجه پرگل ۴ بر 
۱ از ســد اترک بجنورد عبور کند و شناور 
سازی مام وطن قشم ، نود ارومیه را متوقف 

کرد.
در نخســتین دیدار از فصل جدید مسابقات 
لیــگ دســته دوم فوتبال باشــگاه های 
کشــور شــاگردان مهرداد کریمیان در تیم 
فولاد هرمزگان در ورزشــگاه خلیج فارس 
بندرعباس حریف بجنوردی خود را با چهار 

گل بدرقه کردند.
ایــن دیدار امین اســدی، اســماعیل  در 
و  اســکندری  امیرحســین  پوردرویــش، 
هــادی علــوی بــرای فــولاد هرمزگان 
موفق بــه گلزنی شــدند. تــک گل تیم 
 اترک بجنورد را امیرحسین ســروی به ثمر

رساند.
فولاد هرمزگان با این نتیجه در صدر جدول 

گروه دوم مســابقات ایســتاد و ۲۶ مهرماه 
مهمــان نیکاپــارس چالوس اســت.  این 
دیدار  با حضور پرشور هواداران هرمزگانی 
و پیشکســوتانی همچون عباس سرخاب، 
مهدی فلامــرزی، نادرغله بانــی، ابراهیم 
باعثی، حســین عطار و مســئولین شرکت 
فولاد هرمزگان، اعضای شــورای اسلامی 
شهر بندرعباس، هئیت فوتبال هرمزگان و 
اداره کل ورزش و جوانان هرمزگان برگزار 

شد.
در دیگر بازی این گروه تیم شــناور سازی 
مام وطن به ارومیه رفت و موفق شــد یک 
امتیاز شــیرین از این دیدار بگیرد. بازی دو 
تیــم در پایان نود دقیقه بدون گل به پایان 

رسید.
تیم شناور ســازی مام وطن قشم در هفته 
دوم در قشــم از تیم شــهرداری نوشــهر 

میزبانی خواهد کرد.
این بــازی چهارشــنبه ۲۶ مهرماه در پی 

پشت قشم برگزار خواهد شد.

شــهرداری بندرعباس هــم در گروه اول 
این رقابت ها در رشــت به دیدار سپیدرود 
 رفت و موفق شــد یک امتیاز از این دیدار

بگیرد. 
دو تیم با نتیجه ۱ بر ۱ امتیازات را تقســیم 

کردند .
دوم  هفتــه  در  بندرعبــاس  شــهرداری 
دوشــنبه ۲۴ مهرمــاه ماه در ورزشــگاه 
تیــم  از  بندرعبــاس  فــارس  خلیــج 
 شــهرداری ماهشــهر میزبانــی خواهــد 

کرد.
شــایان گفتن است ، هدایت تیم شهرداری 
ماهشهر را امیر خلیفه اصل سرمربی فصل 

گذشته شهرداری بندرعباس بر عهده دارد 
، ضمن این که  در فصل جدید لیگ دسته 
دوم فوتبال باشــگاه های کشور شهرداری 
بندرعبــاس در گروه اول با تیم های فولاد 
نوین اهواز، چوکای تالش، سپیدرود رشت، 
شــهدای رزکان البرز »پاس تهران«، پاس 
همدان، شهرداری ماهشهر، شهرداری بم، 
آریو اسلامشــهر »بهمن تهران«، شهدای 
بابلسر، نیروی زمینی تهران،  آینده سازان 
اردبیل، کیان ســام بابل »شهدای ساری«، 
ســامیت نو تهران »تهران یاسا« هم گروه 
شــد. همچنین فولاد هرمزگان و شــناور 
سازی پی پشت قشــم در گروه دوم با تیم 
نوشهر،  های شهرداری همدان، شهرداری 
کیا«،  »آکادمی  اسلامشــهر  اورکی  شهید 
شــهید قندی یزد، بعثت کرمانشــاه، نیکا 
الوند  پارس چالوس، نــود ارومیه، اســپاد 
تهران، اترک بجنورد، شاهین تابان بوشهر، 
سرخ پوشان پاکدشت و کویر مقوا تهران هم 

گروه شدند.

کر کری خواندن فــولاد هــرمــزگان برای حریفان با چهار گل  

نشست هم اندیشی سرپرست هیات 
جودو هرمزگان با مهندس مجید 

انجیدنی

 گروه ورزش
اعضــای تیم فوتبال فــولاد هرمزگان با 
هدف آشنایی با دســتاوردهای شرکت و 
شرایط تولید، از خطوط تولید بازدید کردند.
در ایــن بازدید کیــکاووس ندایی معاون 
منابع انسانی شــرکت فولاد هرمزگان  با 
اشــاره به حمایت همه جانبه مدیران ارشد 
این شــرکت از فعالیت  های ورزشــی در 
قالب مســوولیت های اجتماعی، هدف از 
این بازدید، آشــنایی بازیکنــان فوتبال با 
صنعت فولاد و شرایط سخت تولید در آب 
و هوای اســتان هرمزگان دانست و گفت 
: فولاد هرمزگان یکی از چندین باشــگاه 
بزرگ ورزشی کشــور به شمار می رود و 
طی سه سال اخیر، برنامه ریزی مدونی در 
حوزه ورزش داشــت که خوشبختانه نمره 

قابل قبولی به دست آورده است.
وی بیان داشــت : بیش از هزار ورزشکار 
با شرکت فولاد هرمزگان قرارداد حرفه ای 
ورزشکاری در چندین رشته متفاوت و در 
رده  های ســنی مختلف دارند و  سرمایه  
گــذاری فولاد هرمزگان بــرای ورزش با 
توجه به مسوولیت  های اجتماعی شرکت 
و توجه به امر ســلامت مردم و شــادی  
آفرینی صــورت گرفته و فولاد هرمزگان 

پرچمدار عمل به مسوولیت  های اجتماعی 
در کشور است.

کیــکاووس ندایی معاون منابع انســانی 
شــرکت فولاد هرمزگان  گفت : امیدوار 
هســتیم طبق برنامه  ریزی انجام شده با 
تلاش بازیکنــان، کادرفنی، مدیریت امور 
ورزش و همــه دســت اندرکاران فوتبال، 
طی ســه ســال آتی بتوانیم بــه آرزوی 
چندین ساله مردم استان هرمزگان و شهر 
بندرعباس جامه عمل بپوشانیم و به لیگ 

دسته یک و حتی لیگ برتر صعود کنیم.
رضا صفریان مدیر روابط عمومی شرکت 
فــولاد هرمزگان هــم گفت : بــا توجه 
به تغییراتــی که در کادرفنــی رخ داد و 
نتایجی که حاصل شــد، موج جدیدی از 
امید در شــرکت فولاد هرمزگان و استان 
هرمزگان مشــاهده شده اســت و نتیجه 
برنامه ریزی هایی بــوده که معاونت منابع 
انســانی و مدیریت امــور ورزش صورت 

داده اند.
وی بیان داشــت : تغییر کادرفنی تحول 
مثبتی را در تیم به وجود آورده است و به 
زعم کارشناسان، تیم خوب و یک دستی را 

در اختیار داریم.
مدیــر روابــط عمومــی شــرکت فولاد 

هرمزگان گفت: نقــش تیم فوتبال فولاد 
هرمــزگان در امیدآفرینــی کمتر از تولید 
نیســت. البته توقع از تیــم فوتبال فولاد 
هرمزگان بسیار بالا بوده و یک استان به 
این تیم دل بسته است. امیدوار هستیم که 
تیم فوتبال پله های موفقیت را با ســرعت 
بپیماید و به لیگ دســته یک و حتی لیگ 

برتر کشور صعود کند.
مهــدی کریمیان، ســرمربی تیم فوتبال 
فولاد هرمزگان هم گفت: خود را مدیون 
زحمات و تلاش های کارگران شــرکت 

فولاد هرمزگان می دانیم.
وی بیان داشــت؛ تیم فوتبال از ســه ماه 
قبل بــا یک برنامه  ریــزی اصولی، کادر 
فنی و کارگروه مناســب را تشکیل دادیم 
و اقدام به جذب بازیکن کردیم. بازیکنان 
تیــم فوتبال از بهترین هایی هســتند که 

توانســتیم آن ها جذب کنیم و از ظرفیت 
نیروهــای بومی، غیر بومــی و پایه بهره 

گرفتیم.
فــولاد هرمزگان   فوتبال  تیم  ســرمربی 
اظهار داشــت:  از دو ماه قبل سه اردوی 
تدارکاتی در در شهرهای بروجرد، شیراز و 
تهران با بیش از ۱۰ بازی تدارکاتی برگزار 

کردیم.
وی گفت:  بازدید از کارخانه برای اعضای 
تیم بســیار حائز اهمیت بود و اعضای تیم 
مشــاهده کردند که کارگــران و زحمت 
کشــان عرصــه تولید در شــرکت فولاد 
هرمزگان در چه شرایطی فعالیت می کنند 
تا چرخ کارخانه و اقتصاد کشــور به خوبی 

بچرخد. 
گفتنی اســت ،  بازدید از کارخانه اعضای 
تیم را بیشــتر ترغیب کــرده تا همچون 
شــرکت فولاد هرمزگان کــه در صنعت 
پیشرو و رکورددار است، در عرصه ورزش 
نیز رکورد دار باشد و بتواند در پایان فصل 
صعود بــه لیگ یک را جشــن بگیریم ، 
ضمن ایــن که  در این بازدیــد از لباس 
فصــل جدید فولاد هرمــزگان در رقابت 
های لیگ دسته دوم فوتبال باشگاه های 

کشور هم رونمایی شد.

تیم فولاد هرمزگان پرچمدار عمل به مسوولیت  های اجتماعی در کشور است
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